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Täna on pilves selgine-
mistega ilm, aeg-ajalt sa-
jab vihma. Puhub kagu-
tuul kiirusega 5—10 meet-
rit sekundis. Sooja on 
15—17 kraadi. Päike tõu-
seb Viljandis kell 6.54 ja 
loojub kell 19.29.

VILJANDIS
Teatejooks

Täna kell 13 algab Jakob-
soni kooli staadionil 
maakonna koolilaste 
murdmaateatejooksu 
võistlus.

Uus näitus

Täna kell kell 18 avab 
kunstnik Jasper Zoova 
Kondase keskuses oma 
isikunäituse «Jaamad ja 
Loomad». Avamisel esi-
nevad muusikud Kalle ja 
Eleonora Tikas, kes pü-
hendavad improviseeri-
tud kontserdi mutimulla-
hunnikutele.

Loodusõhtu

Täna kell 18 algab linna-
raamatukogu galeriis loo-
dusõhtu. Rauno Kalda 
tutvustab nahkhiirte elu. 
Loengule järgneb jalutus-
käik lossipargis. Osalemi-
ne on tasuta.

Kitarrifestival

Täna kell 19 esinevad pä-
rimusmuusika aidas Siim 
Petser Trio, Aare Külama 
ja Andre Maaker Trio.

Eesti film

Täna kell 20 linastub 
Männimäe salongkinos 
teatri NO99 esimene fil-
miprojekt koostöös Allfil-
miga «Kust tuleb tolm ja 
kuhu kaob raha?».

ILM

Asutanud C. R. Jakobson 1878

Viljandi vallas läheb häältelahingus-
se kaks valimisliitu, mis viitab sellele, et 
tahtmist kohalikus poliitikas kaasa lüüa 
jätkub seal teistelegi jagamiseks.

Sakala juhtkiri
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MADIS JÄRVEKÜLG
madis.jarvekylg@ajaleht.ee

Viljandis asuv puidutööstus 
Dold on juba kaks nädalat 
andnud tööd bulgaarlaste-
le, sest pole suutnud kodu-
maalt endale vajalikke ame-
timehi leida.

«Eesti tööturult ei ole me inimesi 
leidnud, see on tõsine probleem,» 
ütles täielikult Saksa kapitalile 
kuuluva aktsiaseltsi Dold Puidu-
tööstus finantsjuht Leena Sach-
sendahl. Ta täpsustas, et ajutisi abi-
töölisi küll leiaks, aga Eestis napib 
just kvalifitseeritud tööjõudu.

«Nii nagu bulgaarlased tulevad 
Eestisse, lähevad eestlased Soome, 
Rootsi ja Norrasse,» selgitas Sach-

sendahl. «Bulgaarlaste tööjõud ei 
ole odavam kui eestlaste oma, aga 
eestlasi lihtsalt ei ole.»

Töölisi vahendab teine ettevõte

Bulgaarlaste rakendamiseks on 
Dold sõlminud lepingu tööjõudu 
vahendava ettevõttega. Selle nime 
Leena Sachsendahl avaldama ei 
soostunud. Varasemast ajast töötab 
Doldis kolm poolakat, kes on Vil-
jandisse elama jäänud, siin koha-
nenud ja pere loonud.

Sachsendahli sõnul on bul-
gaarlased firmas 1. septembrist 
ning töötavad vastavalt firma vaja-
dustele. «Täna on neid viis, hom-
me seitse, ülehomme võib-olla 
üks,» kirjeldas Sachsendahl töö-
korda.

Viljandi suurima ettevõtte, akt-
siaseltsi Viljandi Aken ja Uks juha-

tuse esimehe Rain Hüva jutu järgi 
nende ettevõtte Viljandi esinduses 
välismaalasi töötanud ei ole. «Eks 
ta raske ole alati, aga seda, et ei 
leia, pole olnud,» nentis Hüva töö-
jõupuuduse probleemi kommen-
teerides.

Väikseim registreeritud töötus

Töötukassa Viljandimaa osakonna 
juhataja Merit Laan oli oma sõnul 
kuulnud, et Dold tööjõudu otsib, 
kuid info seal töötavate bulgaarlas-
te kohta tuli talle uudisena.

«Et Viljandimaa töötus on suh-
teliselt madal, siis ega meil järje-
korda ukse taga ole,» nentis Laan.

Töötukassa andmetel oli augus-
tis Viljandimaal registreeritud töö-
tute osakaal tööjõust 3,4 protsenti, 
mis on maakondade hulgas kõige 
väiksem.

RÄNNE

Puidufirma värbas 
Bulgaariast töölisi

Saksa kapitalile kuuluv puidutööstus Dold on kohalike töötajate nappuse tõttu pidanud palkama inimesi välismaalt. Fir-
ma esindaja andmetel jääb Bulgaariast pärit töötajate arv alla kümne. ELMO RIIG

Mehed pidasid
öösel vahti 
Eile öösel oli Karksi vallas 
järjekordne kodanikupatrull, 
et muuta varguste tõttu äre-
vile aetud inimeste elupaik 
taas turvalisemaks. 
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Kakekullid panid 
Statoili värisema
RANNAR RABA
rannar.raba@ajaleht.ee

Eelmisel nädalavahetusel ei pidanud noored me-
hed paljuks otse Viljandi Endla tänava Statoili 
teenindussaalis käsipidi arveid klaarida.

Politsei pressiesindaja Ragne Keisk kinnitas, 
et korrakaitsjad said laupäeval kell 6.15 väljakut-
se kõnealuses bensiinijaamas asetleidnud rüse-
lusele, mille käigus lõhuti asutuse inventari. Sa-
mas ei soostunud ta käimasolevale menetlusele 
viidates rohkem üksikasju välja tooma.

Kaks kahe vastu

Seevastu Statoili kommunikatsioonijuht Jaanus 
Pauts ütles, et tema teada oli kakluses osalenud 
neli noort meest: kaks ühel ja kaks teisel pool. 
Tõenäoliselt olid lahkarvamused tekkinud juba 
varem ning bensiinijaamas vastakuti sattudes ei 
suutnud nad enam pead külmana hoida. Seda, kas 
intsidendi vahetud osalised võisid olla alkoholi- 
või narkojoobes, ei osanud Pauts öelda.

Ühe kliendi sõnul, kes oli jaama sattunud vei-
di pärast juhtunut, võis ruumi põrandal näha 
verd. Samal ajal olid teenindajad ametis lettidelt 
mahatõugatud kauba oma kohale tagasiseadmise 
ning kahjustatud toodete kõrvaletõstmisega. Li-
saks ootas üks riiulitest parandamist.

Uue töönädala algul politseile tehtud ametli-
kus avalduses märkis Statoil kahju suuruseks li-
gi sada eurot.

Rahunesid ise

«Kokkuvõttes on kõige tähtsam ikkagi see, et ette 
ei jäänud keegi kõrvalseisjatest, ei teenindajad 
ega kliendid,» sõnas Jaanus Pauts. 

Ühtlasi täpsustas ta, et selleks ajaks, kui tur-
vafirma G4S meeskond ning politseinikud sünd-
muskohale jõudsid, olid kaklejad juba maha ra-
hunenud.

Ööpäev läbi lahti olevad Statoili jaamad mee-
litavad kogu Eestis ligi ülemeelikus või kurjas 
meeleolus seltskondi. Sellest hoolimata ei tule 
kommunikatsioonijuhi väitel nende valdustes 
korrarikkumisi kuigi sageli ette. «Üldiselt teatak-
se, et meil on tugev valve ning teenindajad saavad 
ühe nupuvajutusega turvatöötajad kohale kutsu-
da,» rääkis ta.

Selle üle, kas teenindada öiseid kliente saa-
lis või luugi kaudu, otsustavad meie töötajad 
kohapeal ise. Viljandi Endla tänava jaamas 
käib nii palju rahvast, et on peetud mõistli-
kuks uks enamasti lahti hoida. Pealegi pole 
vähemalt paaril viimasel aastal seal ühtki 
analoogset inetut juhtumit ette tulnud, Män-
nimäe omast rääkimata.

JAANUS PAUTS,
Statoili
kommunikatsioonijuht

SELGITUS

Unistame kullast, aga realistiks jää-
des võitleme pronksmedali pärast.

MARKO KOKS,
hooaega alustava Viljandi käsipallimeeskonna peatreener
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” Kindlasti armastavad eestlased eesti 
muusikat! Kas nad just minu muusi-
kat armastavad, aga midagi kindlasti.

REIN FUKS, muusik 
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Viljandis said valmis mõisa kal-
mistu müüri rekonstrueerimi-
se tööd.

Viljandis Lossi tänaval on lõ-
hutud aknaklaase.

Iga uus asi või olukord on huvi-
tav, kas või natukene. Seda isegi 

siis, kui see on vana asja või olu-
korraga võrreldes halvem või um-
bes sama hea. Kõik enneolematu 
pakub uut kogemust ja see tekitab-
ki põnevust.

Ehkki kohalike valimistega loo-
davas Viljandi vallas elab umbes 
kaks korda vähem inimesi kui selle 
tõmbekeskuseks olevas Viljandi 
linnas ja rusikareegli järgi on kon-
kurents ühele vallavolikogu liikme 
kohale tihedam suurema rahvaar-
vuga omavalitsustes, teeb rõngas-
vald selles osas linnale silmad ette. 

Kui Viljandis konkureerib ühele 
kohale 6,14 inimest, siis samanime-
lises vallas on see näitaja 7,56. Liia-
tigi läheb Viljandi vallas häältela-
hingusse kaks valimisliitu, mis vii-
tab sellele, et tahtmist kohalikus 
poliitikas kaasa lüüa jagub seal 
teistelegi jagamiseks.

Eelöeldu tekitab mõistagi küsi-
musi. Millega seda kõike selgi-

tada? Ehk on asi selles, et Viljandis 
on kandideerijate hulk märkimis-
väärselt kidur?

Tagantpoolt alustades saab lin-
nadevahelise statistika põhjal öel-
da, et konkurents võiks Viljandis 
tihedam olla, kuid midagi hullu 
lahti pole. Nii tasubki otsida olu-
korra tagant põhjusi, mis tulene-
vad asjaolust, et ühinevate valda-
de elanikud lähevad vastu millele-
gi täiesti uudsele. Ja teevad seda 
huviga.

Kui rahad ühte kappi panna, 
avaneb võimalusi suuremate pro-
jektide elluviimiseks. Samas tekib 
nelja valla liitmisel oht, et eri piir-
konnad ei saa päris võrdse tähele-
panu osaliseks. Lootuste täidevii-
mise ja hirmude hajutamise soov 
aga muudabki inimesed aktiivseks 
ja paneb nad valimistel osalema.

Lootuste 
täidevii-
mise ja 
hirmude 
hajuta-
mise soov 
muudabki 
inime-
sed aktiiv-
seks.

JUHTKIRI

ARVAMUS
Peatoimetaja HANS VÄRE, arvamustoimetaja KARL-EDUARD SALUMÄE

KEVADEL GÜMNAASIUMI lõpe-
tanud noored on saanud juba 
kolm nädalat rebaseelu nauti-
da. Samal ajal on tudengite 
seas aktuaalne teema riigipor-
taali www.eesti.ee kaudu paku-
tavad toetused.

Mina ise olen üsna valutult 
pääsenud ja vajaliku toetuse 
kätte saanud, kuid on palju 
neid noori, kes (ilmselt õigusta-
tud) vihaga uusi süsteeme kiru-
vad. Kõnelen leheveergudel 
eelkõige nende nimel.

Teatavasti on 1.—30. sep-
tembrini kõikidel esmakursus-
lastel õpitulemustest sõltuma-
ta võimalik taotleda riigilt va-
jaduspõhist õppetoetust, mis 
perekonna sissetulekust olene-
valt ulatub 75 eurost 220 euro-
ni. Just nimelt perekonna, mit-
te leibkonna. Ja siia ongi koer 
maetud.

TOON NÄITEKS oma kursuse-
kaaslase. Too tüdruk elab 
maal koos oma ema, kasuisa ja 
ema uuest abielust sündinud 
kahe väikese lapsega. Eelmi-
sel aastal oli ema lastega ko-
dune ja kursusekaaslase arva-
tes oli pelgalt see fakt piisav, 
näitamaks, et ta väärib riigi tu-
ge.

Eeldades, et toetuse suu-
rust määrates arvestatakse 
kokku leibkonna, mitte pere-
konna tulud, oli tüdruk veen-
dunud, et riigilt saadavast toe-
tusest piisab, tagamaks tema 
sõltumatus perekonnast, kel on 
üles kasvatada kaks last. Nii 
aga loomulikult ei läinud.

PORTAALIS www.eesti.ee vaa-
datakse taotlus üle automaat-
selt: kõigepealt esitab süs-
teem päringu rahvastikure-
gistrisse ning seejärel maksu-
kohustuslaste registrisse, et 
õiged nimed ja teenitav tulu 
kokku liita. Enesele üllatu-
seks avastas kõnealune neiu, 
et tema perekonda kuuluvad 
peale tema ka ema ja tolle 
kaks last ning lisaks veel kaks 
inimest: tema pärisisa ning 
keegi, kes tõenäoliselt on pä-
risisa uus laps.

Neiu polnud oma isast juba 
aastaid midagi kuulnudki, veel 
vähem saanud temalt toetust. 
Ühtäkki oli aga see tõenäoli-
selt päris heal elujärjel olev 
mees röövinud temalt võimalu-
se saada toetust, mida igaüks 
meist inimlikult loomulikuks 
võiks pidada.

Tundub tragikoomiline, et 
isa, kellega tütrel pole kõige 
vähematki pistmist, kuulub 

riigi arvates tolle perekonda 
ning tema tuludest peaks süs-
teemi arvates piisama, et tüd-
ruk saaks uues keskkonnas ta-
sutud nii elamise kui toidu 
eest. 

KURB REAALSUS ON, et nüüd 
tuleb tüdrukul leida töö, sest 
nagu ta ütles, ei soovi ta oma 
emale ja kasuisale koormaks 
olla.

Et ta on erakordselt võime-
kas ja tubli, ei kahtle ma, et ta 
suudab õppimise kõrvalt tööl 
käia. Aga kas see oligi niinime-
tatud tasuta kõrghariduse ees-
märk?

Toodud näide peaks üsna 
selgelt viitama süsteemi kitsas-
kohtadele. Küsimus pole ju va-
lesti arvestatud tulus, vaid iga 
perekonna tegeliku koosseisu 
hindamises.

Kuulun nende hulka, kes 
pooldavad uut, vajaduspõhist 
rahastussüsteemi. Aga samuti 
leian ma, et süsteem peaks lu-
bama erandeid. Igal taotlejal 
peaks olema võimalus tuua väl-
ja teda reaalselt toetavad isi-
kud. Erandjuhtude kontrolli-
mine ei tohiks ju haridus- ja 
teadusministeeriumile üle jõu 
käiv olla.

Teine küsimus, mis mind 
kui e-riigi austajat riivab, on 
riigiportaali töökindlus. Tege-
likult võiks sellest rääkima 
hakates alustada juba keva-
dest, mil portaali ilmusid abi-
turientide riigieksamite tule-
mused.

TÄNAVU EI SAADETUD tulemu-
si SMS-iga nagu varem. Ka sel-
le muudatuse põhjused olid 
naeruväärsed: räägiti midagi 
ebasobivast reklaamist, mille-
ga sõnumeid rahastati.

Usun, et suur osa abiturien-
tidest oleks hea meelega loovu-
tanud paarkümmend senti, et 
endale nimetatud teavitus tel-
lida, sest sel aastal lonkas süs-
teem mõlemat jalga: e-kirja 
teel tellitud tasuta teavitused 
ei jõudnud pärale ja arvukate-
le arupärijatele vastas riigi in-
fosüsteemide amet, et noored 
pole suutnud oma meiliaadres-
se korrektselt portaali sisesta-
da.

Tegemist oli üldise prob-
leemiga, mille tagajärjel mina 
loobusin postkasti värskenda-
mast, sest hoolimata sellest et 
salvestasin oma meiliaadressi 

korduvalt, kirjad kohale ei 
jõudnud.

Riigiportaalist tulemuste 
leidmine võttis aega mitu tun-
di, sest sukelduda tuli tund-
matutesse süsteemisügavus-
tesse.

Kindlasti ei tohiks maini-
mata jätta ka seda, et riigi 
tähtsaim portaal ei suuda ta-
luda mitte mingisugust koor-
must. Sellest ka tundidepikku-
ne ootamine ja veateadete 
saatel küünte närimine.

KUI TULLA TAGASI vajaduspõ-
hise õppetoetuse juurde, siis 
peab tõdema, et kõik need õn-
netud, kaasa arvatud mina, kes 
agaralt kahe esimese päeva 
jooksul oma taotluse esitasid, 
ei näe seniajani korrektselt 
andmeid, mille alusel riik nei-
le mõni päev tagasi ülekande 
tegi.

Olen vestelnud nii Eesti 
hariduse infosüsteemide ja rii-
gi infosüsteemide ameti kui 
haridusministeeriumi ametni-
kega. Kõik nad tunnistavad vi-
ga ning paluvad iga paari päe-
va järel jälle paari päeva, et 
tehniline viperus kõrvaldada. 
See pole küll ületamatu ras-
kus — kes see ikka neid doku-
mente nii isuga lugeda soo-
vib —, aga asjast on saanud 
eespool toodud ebameeldiva-
te kogemuste taustal põhimõt-
teline küsimus.

INFOAJASTU JÕNGLASED pea-
vad iseenesestmõistetavaks in-
fo kiiret liikumist ja andmete 
kättesaadavust. Mõni vanema 
generatsiooni esindaja vastaks 
minu probleemipüstituse pea-
le kindlasti meenutusega, kui-
das tema ootas iga taotlust ja 
vastust kirjale nädalaid ning 
oli sellega harjunud.

Kahtlemata on neil õigus 
ja saame oodatud meiegi. Soo-
vin aga, et sellisel juhul ei rää-
gitaks meist kui kõrgelt arene-
nud e-riigist, vaid tunnista-
taks, et süsteemid on veel 
arendamisjärgus ning kõigil 
tuleb kannatust varuda ja tun-
da rõõmu, kui vahetevahel mõ-
ni asi toimibki nii, nagu ette 
nähtud.

Loodetavasti said kõik ke-
vadel gümnaasiumi lõpetanud 
ja sügisel kõrgkooli astunud 
noormehed viperusteta kõne-
alust portaali kasutades 15. 
septembriks valitud, millisel 
õpinguaastal nad ajateenis-
tusse soovivad asuda. See 
oleks üks samm arengu suu-
nas.

Kuulun 
nende 
hulka, kes 
pooldavad 
uut, vaja-
duspõhist 
rahastus-
süsteemi. 
Aga samuti 
leian ma, 
et süs-
teem peaks 
lubama 
erandeid. 
Igal taotle-
jal peaks 
olema või-
malus 
tuua välja 
teda reaal-
selt toeta-
vad isikud. 
Erandjuh-
tude kont-
rollimine 
ei tohiks 
ju haridus- 
ja teadus-
ministee-
riumile üle 
jõu käiv 
olla.
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Asjalikud vigased 
süsteemid

TOOMAS 
KOITMÄE

Tartu ülikooli õigusteaduskonna 
esimese kursuse tudeng

PRÄÄNIK PIITS

Uus tekitab 
huvi

Jaan Tättel on asi liht-
ne: kui tuule suund on 

nord, siis on tema kord. 
Liikluskeerises jalgrattu-
ril nii lihtne ei ole. Eriti 
viimasel suvel on teravalt 
silma torganud, et autoju-
hid näitavad vahel suunda 
alles keset pööret, vahel ei 
hakka aga sedagi tegema. Ometi liigub tänavatel hulgaliselt 
neid, kellele suunatuli on väga oluline infoallikas, mis aitab 
liikluses võimalikult ohutult käituda ja oma manöövreid 
planeerida. 

Elementaarsest viisakusest ärme parem üldse räägime, 
aga liikluseeskirja järgi peab ju endiselt manöövri kavatsu-
sest teistele liiklejatele märku andma.

Sageli tuleb mõistatada, kas auto hakkab pööret soorita-
ma või mitte. Jalgratturina oli mul möödunud hooajal kolm 
liiklusohtlikku olukorda. Kõik lõppesid küll õnnelikult ja 
minul oli iga kord õigus. Samas pole jalgratturil autoga kok-
kupõrkes erilisi šansse. 

Nii tasubki olla hästi ettevaatlik ja meenutada kodanik 
Männikese klassikalist mõttetera, et parem olla vähema õi-
gusega elus kui suuremaga surnud.

REPLIIK

Ohtlik suund
MARGUS

HAAV

Sakala
433 0046



AIVAR AOTÄHT
aivar.aotaht@ajaleht.ee

Riigimetsa majandami-
se keskus võttis eile Vil-
jandimaal vastu kolm 
teetööd, tänu millele on 
metsi varasemast parem 
hooldada.

Keskuse metsaparandustalitu-
se juhataja Margus Reimann 
ütles, et suurim töö tehti Viirat-
si vallas Piimametsas, kus ehi-
tati 2,34 kilomeetrit teid 185 
hektari suurusele maaparan-
dussüsteemi alale. Tema and-
meil oli seal metsateid viimati 
kohendatud kaheksakümnen-
date aastate algul.

Tehtud töö järel annab met-
satee silmad ette paljudele ko-
halikele kruusateedele: 4,6 
meetrit lai metsahooldustee on 
tasane, sademete äravoolu eest 
hoolitsevad kraavid ühes uute 
torudega, mõnes kohas on 
kraavikaldad kaitstud murene-
mise vastu spetsiaalse kattega. 
Niinimetatud peateed on pi-
kad ja sirged.

Lisaks rajati tuletõrjele 
pool tuhat kuupmeetrit mahu-
tav veevõtutiik. Pikalt valitse-
nud kuiva ilma tõttu on selles 
vett praegu vaid põhja peal, 
kuid järgmiseks aastaks peak-
sid vihm ja lumi selle täitma.

Riigimetsa majandamise 
keskuse dokumentides on piir-
konnas tehtud töö kirjas kui 

Piima maaparandussüsteemi 
rekonstrueerimine. Värskelt 
remonditud teedele tohib sõi-
ta vaid keskuse loal.

Leping sõlmiti ehitajaga 
mullu sügisel, töid tegi osa-
ühing O.K. Veod. Reimanni sõ-
nul läksid need riigimetsa ma-
jandamise keskusele maksma 
420 000 eurot.

Nagu Sakala on varem kir-
jutanud, korrastas keskus ka 
Päidre ja Ramsi küla vahelise 
raudteetammi. 3,2 kilomeetri 
pikkusel lõigul tegutses osa-
ühing Sakala Teed ja ettevõt-
mine läks maksma 114 000
eurot.

Kolmanda objektina võttis 
keskus eile vastu Pärsti valda 
Metsküla tee juurde rajatud ki-
lomeetripikkuse metsamajan-
damise risttee. Ehitas osaühing 
O.K. Veod, hinnaks kujunes 
Reimanni andmeil üle 72 000 
euro.

Kui võhikule võib eeskätt 
Piimametsa uhke metsatee 
tunduda suure ettevõtmisena, 
siis Reimanni hinnangul on 
need objektid riigimetsa ma-
jandamise keskuse jaoks väike-
sed. 

Ta tõi näiteks, et praegu ot-
sitakse hanke korras ehitajat 
kahele Aimla looduskeskuse 
lähedal asuvale objektile ning 
seal on ehitustandri pindala 
kokku tuhat hektarit. Samuti 
metsamajandamise heaks teh-
tavate tööde tähtajaks on sea-
tud ületuleva aasta septem-
ber.

UUDISED
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18 000
Kuidas me käitume jala-
käija ja autojuhina? 
Maanteeamet maksab 
selle teadasaamiseks 
18 000 eurot aktsiaselt-
sile Ramboll Eesti, kes 
asub asja uurima.

Viiratsi vallas Piimametsas leidub nüüd suuri avaraid ristmikke, ehkki mõni teeots lõpeb järsult rohelusse. 3 × MARKO SAARM

Tuletõrje veevõtukoht ootab esialgu veel täitumist.

Metsateed läbisid uhke 
uuenduskuuri

Mis tee ja kes 
tegi, sellest 

annab teada 
lõbus silt. Sisse 
tohib sõita aga 

ainult riigimetsa 
majandamise 
keskuse loal.

Tüli ja rahapuudus 
tegid rallile lõpu
MARKO SUURMÄGI
marko.suurmagi@ajaleht.ee

Kümme sügist järjest 
põrisesid septembri 
keskel Viljandimaal ral-
liautode mootorid, kuid 
tänavu Mulgi rallit ei 
tule ning ka järgmis-
tel aastatel ei kavatse 
peakorraldaja seda ellu 
äratada.

Kümme aastat tagasi rahva-
rallina alustanud ning seitse 
aastat tagasi täiemõõtmeli-
seks sportralliks muutunud 
võistluse peakorraldaja Sven 
Heinlaiu selgitusel on selle 
ärajäämise taga Eesti auto-
spordiliidu poliitika ning ra-
hanappus.

Tüli spordiliiduga

Et Mulgi ralli harjumuspära-
sel kujul ära jääb, sai peakor-
raldajale selgeks juba eelmi-
se aasta lõpul, kui see jäeti 
esimest korda ilma Eesti 
meistrivõistluste etapi õigus-
test. Asemele pakuti küll ka-
rikavõistluste etappi, kuid 
see korraldajaid ei rahulda-
nud.

Autospordiliidu nüüd-
seks juba endise rallikomitee 
otsust pidas Sven Heinlaid 
enda vastu suunatud kätte-
maksuks. «Kuuest komitee 
liikmest neljaga suhtlemisel 
oli mul mingi kala sees,» tun-
nistas ta.

Peamiseks põhjuseks, 
miks Mulgi ralli Heinlaiu 
meelest meistrivõistluste eta-
pist ilma jäi, oli aga see, et 
Viljandi mehed olid ise välja 
koolitanud nii ralliametnik-
ke kui turvatöötajaid ega va-
janud korraldamises enam 
autospordiliidu abi. 

Autospordiliidu pressi-
esindaja Margus Kiivri selgi-
tusel on viimastel aastatel ol-
nud meistrivõistluste etappi-
de korraldamise huvilisi roh-
kem kui võistlusi. Viie etapi 
korraldajate üle rallikomi-
tees vaidlusi ei tekkinud, 
kuid viimase ehk kuuenda 
puhul tuli valida Tallinna ja 
Viljandi vahel. Otsus langes 

pealinna kasuks, sest eelmi-
se aasta Mulgi ralli oli saa-
nud palju kriitikat.

Rallikomitee viitas sep-
tembri lõpul peetud istungil 
kuuele Viljandi võistluse  ek-
simusele. Nimelt oli kuuen-
dal kiiruskatsel saadetud ra-
jale kiirabiauto, kuid selle jä-
rel sõitvatele võistlejatele 
sellekohast hoiatust ei antud. 
Pärast juhtunud õnnetust 
olevat valesti tegutsenud fini-
šikohtunikud.

Kogu võistluse ajagraafik 
oli komitee meelest liiga pi-
kaks venitatud, võistlejate re-
grupeering olevat aset leid-
nud valel ajal ning rajaga tut-
vumise ajal olevat kiiruspii-
rangud olnud ebamõistlikes 
kohtades. Polnud võimalust 
autot pesta ning rada olevat 
olnud halvas seisukorras ja 
lihtsalt igav.

Sven Heinlaid nimetas 
seda kriitikat suures osas 
lihtsalt valetamiseks.

Vahetult pärast meistri-
võistluste etappide jagamist 
muutus rallikomitee koosseis 
ja nüüd juhib seda viljand-
lanna Teele Sepp, kes eelmis-
se koosseisu ei kuulunud.

Raha kadus ära

Kui meistrivõistluste korral-
damise võimalus oli mööda 
läinud, kavatses Sven Hein-
laid korraldada septembri 
keskel Viljandimaa teedel 
rahvaralli, kuid suve hakul 
loobus ta ka sellest plaanist, 
sest suurtoetaja oli huvi kao-
tanud.

Heinlaid tunnistas, et vii-
mastel aastatel muutus Mul-
gi ralli korraldamine üha 
keerulisemaks, sest vajaliku 
eelarve täitmine oli raske 
ülesanne. Seni kuni võistlust 
toetas SEB pank, suuri mure-
sid polnud, kuid pärast pan-
ga loobumist läks raskeks.

«Ralli korraldamises po-
le aga eriti kokkuhoiukohti, 
sest see tuleks ohutuse ar-
velt,» selgitas ta. Et Viljandi-
maa ettevõtjate raha jäi aas-
ta-aastalt vähemaks, ei näi-
nud Heinlaid enam põhjust 
siin Mulgi rallit teha. Nüüd 
korraldab ta rahvarallit Pär-
numaal.

Veel mullu sõitsid ralliautod Viljandimaa teedel kahel päeval. Tä-
navu neid siin enam ei näe. ELMO RIIG



Karksi valla elanikud on nõuks võtnud piirata sissemurdmisi ja luuramisi, mida on nende andmetel viimastel nädalatel toime pandud hulgi. 
Kesköisel koosolekul jagasid patrullijad vanas bensiinijaamas ära valla külad, kuhu keegi reidile sõidab. ERAKOGU 
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SIGRID KOOREP 
sigrid.koorep@ajaleht.ee 

«Parem kulutan bensii-
ni, kui lasen endal ga-
raaži tühjaks varasta-
da,» on seisukoht, mil-
lest lähtudes on paar-
kümmend Karksi valla 
elanikku viimased pool-
teist nädalat öösiti pat-
rullimas käinud.

Kell lõi südaööd ning esmas-
päev vahetus teisipäevaks. 
Karksi-Nuia piirile, mahajäe-
tud bensiinijaama oli selleks 
ajaks kogunenud 13 autot mõ-
nekümne patrullijaga ja algas 
öine ringsõit, et võidelda var-
guste jätkumise vastu.

Taluhoovidest on minema 
viidud vara, mille maksumu-
seks hindasid patrullijad 
500 — 30 000 eurot.

Seni kõige suurem kahju on 
tehtud Abja vallas, kus murti 
sisse elumajja ja muu hulgas 
viidi minema ka äsja ostetud 
relv, mida omanik polnud jõud-
nud veel relvakappi asetada. 

Kahtlased võõrad

Patrullijatele hakkab vastu le-
hest loetud politsei seisukoht, 
et pimedatel öödel toimetavad-
ki sulid sagedamini ja igal aas-
tal varastatakse nii paadimoo-
toreid kui murutraktoreid. Pal-
galiste korrakaitsjate hinnan-
gul pole varguste laine suure-
nenud. Ometi ei mäletanud 
keegi kohaletulnutest, et Kark-
si kandis oleks varem järjest 
sissemurdmisi olnud.

Viimase paari nädala jook-

sul on olnud neli või viis var-
gust, aga kahtlust äratavat tege-
vust on kohalikud täheldanud 
rohkem. Möödunud nädalal 
sõitis üks patrullija Kaali külas 
luurava auto järel ja teine tea-
dis rääkida, et pätid olid tema 
hoovis käinud. 

Ainuke naispatrullija ütles, 
et hoiab magades pipragaasi-
ballooni padja all ja teinekord, 
kui lapsed öösel välja käimlas-
se lähevad, sähvatab peast lä-
bi mõte, et kes seal õues võib 
luusida. Hiljuti oli ka tema ta-
lu hoovis peatunud võõras au-
to. See juhtus umbes kella poo-
le ühe ajal öösel. 

Naine jutustas, et kui ta me-
hega välja läks, sõitis auto mi-
nema ning nemad asusid võõ-
rast jälitama. Mees oli poole 
sõidu peal välja hüpanud, sest 
keegi pidi koju ka jääma. Too-
kord kahtlasi tegelasi tabada ei 
õnnestunud, sest paksu udu 
tõttu kadusid nood silmist. 

Mitu kohalikku on rääki-
nud, et nende hoovil olla käi-
dud küülikuid, kasutatud hei-

napallinööri, külmikuid või va-
nu akusid küsimas. See kõik on 
inimesed valvsaks muutnud.

Salakütt ja roolijoodik 

Henri Purtsak on enamiku pat-
rullikordi kaasa teinud ja talle 
pole veel midagi lubamatut sil-
ma hakanud, aga ta peab mee-
les kõik, mis vähegi kahtlane 
tundub. 

Mario Kiiber oli esimest 
korda reidil ja rääkis, et tege-
vusest oli ta kuulnud sõprade 
käest. «Mul endal on ka maa-
koht ja ikka peab ennetama, 
sest ei taha ju, et keegi sinna 
vargile tuleks,» lausus ta. 

Patrullijad panevad kinni 
piirkonnast välja viivad stra-
teegilised punktid ja sõidavad 
läbi kõik valla külad. 

Janar Villbachi sõnul saa-
di esimeste öödega selgeks, et 
pimedas palju autosid ei liigu. 
«Oleme reageerinud igale tege-
vusele, mis ei tundu loomulik, 
ning kui märkame autot, mis ei 
tundu olevat kohalik, märgime 
numbri üles ja püüame jälgida, 
kuhu kanti masin liigub,» kir-
jeldas Andre Aavastik öist te-
gevust. 

Ka tema juures oli paari 
nädala eest sees käidud, aga 
midagi kaasa ei olnud võetud. 
«Lihtsalt tuldi läbi garaaži — 
mõlemalt poolt olid uksed lah-
ti — ja võeti aiakäru, millega 
veeti naabrite asju minema,» 
meenutas ta. Käru vedeles pä-
rast kaugemal põllul.  

Ööreidil osales ka Karksi-
Nuia takso. Selle juht Tarmo 
Tõnisson rääkis, et oli ühel õh-
tul just taksosse hakanud istu-
ma, kui sai teate, et tuttava hoo-
vis pimeduses seisab Prantsu-

se või Saksa numbrimärkidega 
Ford Transit. Kui autot lähe-
malt uurima mindi, kiirustas 
see minema, ent number saadi 
kirja.

Kuigi seni pole patrullijad 
vargustes kahtlustatavaid taba-
nud, on neile silma jäänud 
muud kuritegelikku. Villbach 
rääkis, et esimesel või teisel 
ööl avastasid nad Sudiste küla 
lähedalt salaküti, ning Aavas-
tik lisas, et Karksi külast leiti 
numbrimärkideta auto, mille 
juht oli purjus. «Kutsusime po-
litsei. Juht viidi plate peale, au-
to tasulisse parklasse ja kaas-
sõitjad läksid jala Polli poole,» 
lisas Reikko Virit.

Kodanikud valvavad

«Rahulikult külas elades võib 
tegelikult jube laisaks muutu-
da,» tõdes Andre Aavastik. «Mul 
endalgi on naaber politseinik ja 
koerad ümberringi. Nii hoiadki 
uksi lahti ega karda.»

Ööl vastu eilset patrullijad 
midagi kahtlast ei märganud. 
Hommikutundideni kestval 
ringsõidul kontrolliti vahepeal 
üksteist ja uuriti, mis külades 
toimub. Mõni meeskond oli 
märganud võõrast autot ja jäl-
ginud, kuhu see suundub, tei-
sed jälle avastanud lahtiste 
akendega tühja talumaja. Lä-
hemal vaatamisel selgus, et 
hoones käidud polnud ja akna 
kinnitushaagid olid seestpoolt 
avatuks jäänud.

Patrullija Priit Oks möönis, 
et nende öist ringisõitmist võib 
võtta kui kodanikuühiskonna 
algatust. «Inimesed näevad hä-
da. Nad ei soovi sellises kesk-
konnas elada ning leiavad, et 
midagi tuleb ette võtta.» 

Karksi mehed käivad 
öösiti vargapatrullis

KAITSE 

KARL-EDUARD SALUMÄE
karl.salumae@ajaleht.ee

Reedel jõudis Viljan-
di lauluväljaku juures 
lõpule mõisa kalmis-
tu müüri konserveeri-
mine.

Nimetatud kalmistu on balti-
saksa aadlike matmispaik. 
Seal puhkavad viis Ungern-
Sternbergi ja Mensenkampf-
fi suguvõsa esindajat.

Töid teinud osaühingu 
GETC juhatuse liige Marek 
Sandermat märkis, et läinud 
nädala lõpul valminud ob-
jekt anti esmaspäeval linna-
valitsusele üle. Ehkki ühtegi 
arheoloogilist leidu päeva-
valgele ei tulnud, osutus üles-
anne oodatust märksa aega- 
ja vaevanõudvamaks.

«Algul arvasime, et pea-
me lahti võtma vähem kui 
pool müüri, kuid pihta haka-
tes selgus, et see tuleb peaae-
gu tervenisti lahti võtta,» sel-
gitas Sandermat.

Tööd kestsid kokku pea-
aegu viis nädalat. Sanderma-
ti sõnul ei kohta sellist nel-
jast küljest kandiliseks löö-
dud ja eest tahutud maakivi 
materjalina tihti ja seetõttu 
liigitub valminud objekt pi-
gem tavatute tööde kategoo-
riasse.

«Ütleksin, et Viljandi on 
nüüd ühe kultuuriväärtusega 
pärli võrra rikkam,» leidis 
Sandermat. «Paljudele ini-
mestele on see kindlasti
uudiskoht.»

Lisaks müüri korrastami-
sele laoti üles kalmistuni viiv 
trepp, mille kõik seitse astet 
lauluväljaku alalt pinnase-
tööde käigus välja tulid.

Viljandi linnavalitsuse 
majandusameti kultuuri-
väärtuste spetsialist Monika 
Rauba ütles, et temal on taas-
tatud trepi üle eriti hea meel, 
ning kinnitas, et linnavalitsus 
jäi valminud objektiga igati 
rahule.

«Kõik projektijärgsed 
planeeritud restaureerimis-
tööd said õigel ajal valmis,» 
märkis ta.

Tõsi, kalmistul pole veel 
väravaid. Need on parunite 
järeltulija Ettore Ungern-
Sternberg lubanud vana foto 
järgi ise valmis sepistada. 
Millal aiaväravad paigalda-
tud saavad, on veel lahtine, 
kuid parunite suguvõsaga 
kontaktis oleva viljandlanna 
Jaanika Kressa sõnul on vä-
ravad juba valmis.

Kalmistu pärast varem 
muret tundnud ning selle 
eest avalikult välja astunud 
Kressa avaldas restaureeri-
tud müüri üle samuti rahul-
du ning leidis, et valminud la-
hendus on hea ja imetlus-
väärne.

Ühtlasi jätkus tal kiidusõ-
nu linnapea Loit Kivistiku 
kohta. «Lõpuks ometi on Vil-
jandil linnapea, kes tunneb 
ajaloo vastu huvi,» lausus 
Kressa. Ta märkis, et linna-
juhtide ja parunite suguvõsa 
vahel on tekkinud hea teine-
teisemõistmine ning see vää-
rib tunnustust.

Kalmistu müüri konser-
veerimine läks maksma 
12 292 eurot. See raha võeti 
täies ulatuses linnaeelarvest. 
Monika Rauba selgitas, et ku-
na Viljandi mõisa kalmistu 
pole veel mälestisena regist-
reeritud, ei saanud tööde tar-
vis muinsuskaitseametilt abi-
raha taotleda.

Aadlike kunagise 
matmispaiga 
müür sai korda

Ulukid satuvad üha 
sagedamini teele
Alanud on põtrade ja hirve-
de jooksuaeg ning suured 
ulukid tulevad üha enam 
maanteedele. Sõidukijuhti-
dele tekitavad ohtu ka mets-
sead, kes on samuti viimasel 
ajal sageli teele jooksnud.

Eelmise nädala lõpul põr-
kasid Viljandi- ja Valgamaa 
piiril kokku mootorrattur ja 
metssiga. Loom hukkus ning 
rattur vajas meedikute abi.

Keskkonnaamet juhib tä-

helepanu, et autojuhid peak-
sid põtrade ja hirvede jook-
suajal olema liikluses seni-
sest tähelepanelikumad just 
päikesetõusu ja -loojangu eel. 
1. oktoobril algava aju- ja koe-
rajahiga võib kaasneda uluki-
te liikumine ka päevasel ajal.

Hirvejahi hooaeg algas
1. septembril ja saab läbi jaa-
nuari lõpul ning 15. septembril 
alanud põdrajahi hooaeg kes-
tab 15. detsembrini. (Sakala)

Reedel käisid Viljandi mõisa kalmistu müüri juures veel viimased 
tööd. Esmaspäeval anti objekt linnavalitsusele üle. ELMO RIIG

Kui märkame 
autot, mis ei 
tundu olevat 
kohalik, mär-
gime numbri 
üles ja püüame 
jälgida, kuhu 
kanti masin lii-
gub.

ANDRE AAVASTIK,
öine patrullija 

”
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VILJANDI JÄRV

RANNAR RABA
rannar.raba@ajaleht.ee

Olgugi et Viljandi järvel 
kehtib mootorsõiduki-
tele selge liikluseeskiri, 
ei jälgi ükski ametkond 
omal algatusel selle täit-
mist.

Kui laupäevases Sakalas sõna 
saanud kahe harrastuskala-
mehe, politseijuhi ja sõude-
treeneri arvates ei kujuta kor-
rarikkumised Viljandi järvel 
märkimisväärset probleemi, 
siis töönädala algul toimetus-
se helistanud ning oma väitel 
mitme kalamehe eest kõnel-
nud aerupaadi omaniku mee-
lest laseb selline hinnang olu-
korda paista roosilisemana, 
kui see tegelikult on. Tema sõ-
nul võiks järvel toimuvat ni-
metada pigem anarhiaks või 
kaoseks.

Enda ja oma paadi turvali-
suse huvides leheveergudel ni-
me avaldamisest keeldunud 
mees pidas kummaliseks, et 
linn on andnud mootoriga 
veesõidukite juhtidele konk-
reetsed käitumisreeglid, kuid 
pole aastaid teinud ühtki liigu-
tust inimeste seaduskuulekuse 
tagamiseks. «Reegleid rikutak-
se pidevalt ja keegi ei tee sel-
lest välja,» kurtis ta ning vaid-
les ühtlasi vastu eelmises sa-
mateemalises uudisloos domi-
neerinud tõdemusele, nagu 
oleks lõppev suvi olnud varase-
matest rahulikum. «Tühja ta 
oli!»

Adrenaliinijanu kannustab

Kalamehe sõnul oleks lapsik 
uskuda, et ükski mootorpaat 
või jett ei liigu Viljandi järvel 
kiiremini kui 30 kilomeetrit 
tunnis. Ent just sellist piirkii-
rust näeb eeskiri päevasel ajal 
ette. Öösel on see koguni viis 
kilomeetrit tunnis, kuid ka siis 
pidavat veelt aeg-ajalt tuurita-
mist kostma. «Kõik, kes mooto-
ritest midagi jagavad, saavad 
aru, et adrenaliinijanus jetime-
hed ei hakkaks siia tulemagi, 
kui nad üle 30 kilomeetri tun-
nis pigistada ei saaks. Need 
masinad vaat et ei liigugi aeg-
lasemalt,» märkis ta.

Teine kirglik kalamees Al-
bert Ustimenko, kes esmaspäe-

val paadisadama kõrval sillal 
lanti loopis, möönis, et eba-
meeldivaid seiku on temalgi et-
te tulnud. Nii meenus talle eel-
misest suvest paar juhtumit, 
kus mootorpaadi tekitatud suu-
red lained tabasid järve Orika-
poolses osas tema aerupaati 
sellise jõuga, et see tuli ankru 
rolli täitnud vaiade küljest lah-
ti.

Samuti olevat võrdlemisi 
sage nähtus, et teineteise nina 
alt sõidetakse kiirust alla tõm-
bamata läbi. Eriti tihti pidavat 
seda ette tulema kesksuviste 
muusikafestivalide aegu, mil 
linnas on palju võõrast rahvast. 
Kui tihti kiirust ületatakse, Us-
timenko siiski öelda ei söanda-
nud, sest silmaga on seda kee-
ruline hinnata.

Viljandi abilinnapea Rein 
Triisa tunnistas, et veesõiduki-
te kiiruse mõõtmine pole tõe-
poolest linnavalitsuse võimu-
ses. Samuti pole omavalitsuse 
palgal ühtki inimest, kelle 
ametikohustuste hulka kuu-
luks järvel kehtestatud reegli-
te regulaarne jälgimine. Niisiis 
on kohalik võim seni lähtunud 
veendumusest, et järvelt mee-
lelahutuse otsijad on siiski val-
davalt korrektsed ja tähelepa-
nelikud.

Ei käi piitsaga sabas

«Sellist riista, millega kiirusi 
mõõta, meil pole ja ega igal 
pool olegi mõistlik piitsaga sa-

bas käia. Oleme nii sportlaste-
le kui paadiomanikele öelnud, 
et kui näete ebasobivat käitu-
mist, andke sellest kindlasti 
teada. Kirjutage rikkuja paa-
dinumber üles, et politsei 
saaks sekkuda,» selgitas Rein 
Triisa.

Kohaliku politseijuhi Alvar 
Pähkli sõnul oleks nende käsu-
tuses kõik vahendid, millega 
vajaduse korral järvele korda 
tagama minna. Näiteks võiks 
tellida Tartust kaatri ning kas 
või kaldalt radariga sõitjate lii-
kumiskiirust fikseerida. 

Samas rõhutas ta, et avali-
ku korra kaitsele on mõistlik 
viskuda seal, kus selleks on 
tõepoolest põhjust. Järvel po-
levat selleks seni vajadust näh-
tud, sest teateid rikkumistest 
on laekunud haruharva. Sel su-
vel esitas kaebuse vaid üks ka-
lamees — seesama, kes protes-
tiga Sakala poole pöördus.

«Tegutseme siis, kui selleks 
on põhjus. Me ei pane ju pat-
rulli öösel ülekäigurada valva-
ma, mis sest et sealgi kehtib öö-
päev läbi liikluseeskiri,» põh-
jendas Pähkel.

Reeglid on olemas, kontrolli mitte

Jutt kaosest on ilmne liial-
dus. Sel suvel sai politsei 
ainult ühe teate järvel toi-
munud korrarikkumisest. 
Samas kui kuskil on liik-
vel mõni purjus rekka-
juht, on meie telefonid ko-
he punased. See võrdlus 
lubab uskuda, et neid, kes 
oleks järvel toimuvast tu-
gevalt häiritud, siiski eri-
ti pole.

ALVAR 
PÄHKEL,
politseijaos-
konna juht

SELGITUS

Videokaamerad võiks abiks olla
Vähendamaks veemootorsõidu-
kite juhtide omavoli, pakuvad 
harrastuskalamehed välja, et 
linn võiks paigaldada järgmi-
seks suveks vetelpäästemaja 
juurde paar videokaamerat, mil-
le vaateväli kataks esiteks sada-
ma ning teiseks rannaalaga piir-
neva järveosa, kus käib kõige ti-
hedam veeliiklus. Nii saaks 
nende hinnangul võimalike 
vaidluste puhul tagantjärele fik-
seerida, kes millal veele läks 
ning milliseid manöövreid ette 

võttis. Ühtlasi aitaks kaamerate 
olemasolust teavitavad sildid ju-
ba iseenesest tulipäiseid tegela-
si distsiplineerida.

Nii abilinnapea Rein Triisa 
kui politseijuhi Alvar Pähkli 
meelest on see kaalumist väärt 
mõte. «Kui esineb eriarvamusi, 
tuleb süsteemi täiustamise üle 
aru pidada. Keegi pole öelnud, 
et kõik peab igaveseks jääma 
täpselt sedamoodi, nagu see 
praegu on,» andis Triisa arengu-
le lootust. (Sakala)

TEEME RUUMI UUELE KAUBALE!

VILJANDI
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KLIENDIKAARDIGA:
KVALITEETSED KODU- JA 

GARDEROOBIKAUBAD

-50%

Mootorsõidukite vettelaskmiskoha kõrval tervitab tulijaid teabetahvel, millel on kõigile arusaadavalt kirjas Viljandi järvel kehtivad reeglid. Nii näi-
teks ei tohi päevasel ajal sõita kiiremini kui 30 kilomeetrit tunnis ja mööduda aerupaatidest täiskiirusel lähemalt kui 50 meetrit. RANNAR RABA

Kesklinnas käidi haamriga ukse kallal
Viljandi kesklinnas asuva tä-
toveerimissalongi töötaja lei-
dis eile hommikul tööle tul-
les, et välisukse klaas oli pu-
ruks löödud ning selleks kasu-
tatud suur haamer lebas sa-
longi põrandal.

«Ma ei oska arvata, kas 
selle ahvi eesmärk oligi lõh-
kuda või taheti sisse tungida,» 
sõnas Tartu tänav 4 hoone 
keldris asuva tätoveerimissa-
longi Underground Voltage 
Tattoo omanik Kuuno Kuusik.

Omanik vestles hommikul 
aknapaigaldajatega ning sai 
teada, et pakettakna lõhkumi-
sega käib kaasas kõva kärga-
tus ning klaaside vahel olev 
vaakum võis haamrit sisse-
poole tõmmata. Auk ukse-
klaasis oli nii väike, et haa-

mer mahtus sealt küll läbi, 
kuid inimene mitte.

Ruumis olev liikumisan-
dur häiret ei andnud ning lõh-
kumine avastati alles tööpäe-

va algul. Omanik tegi politsei-
le avalduse ning ootab vihjeid 
kõigilt, kes võisid ööl vastu 
teisipäeva kesklinnas midagi 
kahtlast märgata. (Sakala)

Tätoveerimissalong asub Tartu tänav 4 asuva maja keldris ning on 
töötanud tänavu veebruarist alates. MARKO SAARM
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Laupäeval saab esimest 
korda teoks minifestival 
«Viljandi Music Walk». 
See on terve päeva kes-
tev jalutuskäik, mis pa-
kub nautimiseks kont-
serte ja vaatamisväär-
susi.

Festivalipäev algab kell 14 Fel-
lini kohviku hoovis Marten Ku-
ninga soolokontserdiga ja lõ-
peb hilisööl lennukitehases. 
Sinna vahele mahuvad tänavu 
plaadi üllitanud Wolfredti ta-
suta kontsert linnaraamatuko-
gus ning Kondase keskuse hoo-
vis asetleidev indie-piknik, mil-
lel esinevad Imandra Lake ja 
Galaktlan. Kondase keskuse 
hoovi pannakse püsti ka plaa-
difirma Seksound vegankoh-
vik. Hilisõhtusel kontserdil 
lennukitehases astuvad üles 
Galvanic Elephants, Kurjam ja 
Wrupk Urei.

Üks indie-piknikul esineja 
Imandra Lake on kolme aasta 
eest sündinud bänd, mille moo-
dustavad varem ansamblis Pia 
Fraus tegutsenud Rein Fuks ja 
Eve Komp. Rein Fuks on muu-
sik, laulukirjutaja ja produt-
sent, kes on kaasa löönud pal-
judes ansamblites. Aastast 
2004 on ta koos sõpradega ve-
danud väikest, kuid tegusat 
plaadifirmat Seksound.

Rein Fuks, kui muusik on 
juhtumisi plaadifirma oma-
nik, siis kas see teeb tema elu 
raskemaks või kergemaks?
Kui sa teed ise plaadifirmat, 
siis saad sa aru, kuidas asjad 
käivad. See lihtsustab ka teiste 
plaadifirmadega suhtlemist. 
Hoiab nii-öelda jalad maas. 
Oled ise oma õnne sepp ja pe-
remees.

Samas on see aeg-ajalt ras-
ke ka. Oleks ju lihtne, kui kee-
gi sinu eest kõik ära teeks ja 
saaksid keskenduda ainult 
muusika kirjutamisele. Sek-
sound sai aastal 2004 loodud 
just selleks, et anda välja oma 

muusikat. Eestis ei olnud mu 
bändile sobivaid kosilasi.

Plaadifirma lainel jätkates: 
kui palju helikandjaid Sek-
sound seni üllitanud on?
Meil on kokku 43 reliisi. Neist 
enamik on CD-d, kuid on ka 
mõned vinüülplaadid ja digi-
taalselt ilmunud singlid.

Oleme teinud koostööd sel-
liste bändidega nagu Ans. An-
dur, Bad Apples, Popidiot, lack 
of Eoins, Kago, Pia Fraus, Ho-
ney Power, Leegitsev Sidrun, 
Mirabilia ja Shelton San.

Te ilmselt pooldate muusika-
kuulamist kas CD-lt või vi-
nüülilt.
Kodus kuulan enamasti vinüü-
le, need on kuidagi mõnusalt 
suured, ümbrised pääsevad pa-
remini esile ja ei lase ka lai-
saks muutuda, sest vahepeal 
peab teise külje keerama. Aga 
eks ma osta ka CD-sid ning aeg-
ajalt muusikat ka digitaalselt.

Milliselt helikandjalt me teie 
arvates kümne aasta pärast 
muusikat kuulame?
Ma olen üsna veendunud, et vi-
nüül jääb ning enamik muusi-
kat levib endiselt internetis di-
gitaalselt. Samas olen ikka seda 
usku, et on hea, kui plaat on riiu-
lis — failid kipuvad kaduma.

Olete väga paljudes bändides 
kaasa teinud. Ilmselt on, mi-
da meenutada.
No eks ikka ole meenutada jah. 
(Naerab.) Enamasti on need 
lustakad seigad proovidest, rei-
sidelt või salvestusperioodi-
dest. Tulin just ansambliga Tal-
linn Daggers väikselt tuurilt 
Soomest ning sealgi juhtus lus-
takaid asju.

Üldiselt kasvatab bändides 
olemine iseloomu ning õpetab 
inimestega arvestama.

Olete muusikat kirjutanud te-
lesaadetele, dokumentaalfil-
midele ning indie-, pop- ja 
džässiartistidele. Kuivõrd eri-
nevad dokumentaalfilmile he-
liriba komponeerimine ja bän-
dile repertuaari kirjutamine?
Mulle üldiselt meeldib, kui ini-

mene, kes minult muusikat tel-
lida tahab, on kursis minu se-
nise loominguga. Siis ei pea ta 
hiljem pettuma.

Ma ei ole suur helilooja või 
tellimustööde tegija. Teen se-
da, mis läheb korda mulle en-
dale ja nendele inimestele, kes 
tahavad oma filmi, saatesse või 
reklaami just minu muusikat. 
Kellele meeldiks, kui teed tööd 
ja näed vaeva ning siis öeldak-
se, et ei, see pole ikka see mee-
leolu. 

Imandra Lake on praegu teie 
põhibänd. Kuidas see alguse 
sai?
Imandra Lake sai alguse sel-
lest, et mul oli ports eestikeel-
seid laule, mida plaanisin teha 

ansambliga Pia Fraus. Siis aga 
otsustasin teha need hoopis 
eraldi projektina, kus vastutan 
ise kõige eest ega pea tegema 
kompromisse.

Imandra puhul torkab kõrva 
mõnus maalähedus. Kus te ta-
valiselt salvestate?
Ma olen salvestanud kodus Tal-
linnas, meie prooviruumis 
ETV keldris ning ka maakodus 
Kärasis. Kärasi on koht, mis on 
mu loomingut ehk enim mõju-
tanud. Kruusatee, põllud, hein, 
puud, linnud — see kõik on ins-
pireeriv.

Kas eestlased üldse armasta-
vad eesti muusikat?
Kindlasti armastavad! Kas nad 

just minu muusikat armasta-
vad, aga midagi kindlasti.

Head muusikat pole kunagi 
liiga palju, aga praegu võib 
muusikast küll kergesti üle-
doosi saada.
Tegelikult mõtlen tihti, et ma 
ei tohiks muusikat juurde te-
ha, sest seda on küllalt ja roh-
kem veel. Muusikat peaks 
taaskasutama, tegema headest 
lauludest remikse ja uusi ver-
sioone.

Ma ise ei taha ennast väga 
kursis hoida, mis trendid pa-
rasjagu on ja mis üldse toimub. 
See infohulk on hullumeelne. 
Aeg-ajalt kuulen mõnda uut 
head asja ja sellest mulle pii-
sab.

Kui tihti te Viljandisse sattu-
nud olete?
Olen korraldanud Viljandis 
üritusi Rubiinis ja klubis Pu-
has Kuld. Nendel ei ole käinud 
palju inimesi, aga meeleolu on 
alati olnud väga hea. 

Ma tuleksin alati meeleldi 
Viljandisse esinema, kui oleks 
kindel, et üritusel on rohkem 
kui kolm inimest. (Naerab.)

Olete juhtunud ehk läbi astu-
ma ka Kondase keskusest, kus 
laupäeval esinete? See tundub 
olevat Imandra Lake’i kont-
serdiks peaaegu ideaalne paik.
Kondase Keskusse ei ole ma 
veel jõudnud, aga olen põnevil. 
Tore, kui arvate, et sobime sin-
na.

TEEMAD
Toimetaja MARGUS HAAV, 433 0046, margus.haav@ajaleht.ee

Rein Fuks: bändid kasvatavad iseloomu
FESTIVAL

3,2 kilomeetrit on kõige 
lühem distants, millega 
on võimalik läbida kõik 
«Viljandi Music Walki» 
kontserdikohad ja kor-
raldajate väljapakutud 
vaatamisväärsused.3,2

Imandra Lake on Eesti teenelise indie-bändi Pia Fraus liikmete Eve Kompi ja Rein Fuksi projekt, mis jätkab Pia Frausi populariseeritud shoe-
gaze-muusikaga, kuid uut moodi ja eesti keeles. RELE LIIV

Tulge varasügisesse Viljandisse koos muusikaga jalutama!
OLIVER KIVIMÄE, 
üks «Viljandi Music Walki» 
korraldajaid

Viljandi on selles mõttes erili-
ne linn, et siin on tugevalt esin-
datud mitu muusikaskeenet. 
Pärimusmuusika pealinn on ta 
niikuinii, aga keeb ka džässielu 
ning Eesti kõige suuremat ja 
kvaliteetsemat rokifestivali 
korraldatakse samuti siin.

Samas pole indie-muusikat 
Viljandis viimasel ajal üldse 
kuulda olnud. Veel mõni aasta 
tagasi kuulus see linn indie-
bändide plaadiesitlustuuride 
kohustuslikku kolmikusse Tar-

tu ja Tallinna kõrval. Nüüd 
kurdavad kontserdikorralda-
jad, et publik on kokku kuiva-
nud ja ei leidu ka sobivaid esi-
nemispaiku.

Viljandi patriootide ja in-
die-muusika fännidena otsusta-
sime katsetada, kas siin ei anna 
tõesti midagi ära teha. Et oleks 
lõbusam, lisasime oma ürituse-
le mängulise elemendi. Teoks 
saab festival, mis toimub ühel 
päeval, aga eri kohtades ning 
on üles ehitatud marsruudina.

Esinemispaigad on sealjuu-
res pigem ebatavalised ja artis-
tid on valitud just nende järgi. 
Näiteks Kondase keskuse hoo-

vi astudes hakkas meil vaimu-
silmas kohe Imandra Lake aia-
nurgas mängima. Wolfredt, 
Marten Kuningas, Galaktlan, 
Wrupk Urei ja teised on meie 
arust varasügiseses Viljandis 
lausa ideaalsed külalised, pak-
kudes muusikat, mis on olemu-
selt soe, rahulik ja positiivne — 
just niisugune, mis peaks istu-
ma suvistest festivalidest kur-
natule. Öised uitajad saavad 
lennukitehases ka natuke pun-
gimat ja tantsulisemat muusi-
kat kuulda.

Juhime publikut kontserti-
de vahel ka Viljandi vaatamis-
väärsustega tutvuma. Et tun-

duks kuidagi ettearvatav küla-
lisi, või veel imelikum, kohalik-
ke lossimägedesse saata, siis 
tõime välja kohad, mis Viljan-
dit vahelduseks natuke teise 
nurga alt näitavad. Näiteks 
taaskasutuskeskuse kui linna 
suurima valikuga raamatupoe 
või siis Trepimäe endise tipp-
korvpalluri Mihkel Tiksi mä-
lestuste kaudu. 

Lisaks meie üritusele leia-
vad samal päeval aset Viljandi 
linna päev, vanakraamiturg 
(selle eriteema on muusika) ja 
kitarrifestivali kontserdid, nii 
et igaüks peaks leidma midagi 
oma maitsele.

Kondase keskuse hoovi astudes hakkas korraldajatel vaimusilmas ko-
he Imandra Lake aianurgas mängima. ELMO RIIG
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Viljandis leidub sobilikke tantsutrenne nii kolme- 
kui 70-aastastele ning stiilide valik ulatub seinast 
seina. Siinseid tantsukoole üles lugema asudes sel-
gub, et neid on 19 000 elanikuga linna kohta päris 
suur hulk. Õpetatavaid stiile loetledes mainisid tree-
nerid teistest sagedamini show- ja tänavatantsu.

HIPHOP, VALSS JA TEISED

Tantse, mida tantsida, 
Viljandis jagub

Tänavatantsukool JJ-Street

Tantsukool Dancecall

Line-tants

Eve stuudio 

Tantsu- ja moekool Face
Tantsu- ja moekoolis Face tantsivad 15. hooajal nii tüdrukud, poisid 
kui täiskasvanud. Fotol on IV—VI klassi lapsed. ELMO RIIG

Hebe

S-stuudio

Seltskonnatants

Tantsukool Hope

Tänavatantsukoolis JJ-Street 
on treener Kairi Jerlova sõnul 
alustanud hiphopitrupp ning 
septembri jooksul loodetakse 
kokku saada house-stiili harju-
tav rühm. 

Jerlova kinnitas, et hiphop 
sobib nii poistele kui tüdruku-
tele ja et seda muusikat leidub 
palju, on see praegu ka väga po-
pulaarne. House on rütmikam 
ja kiirem kui hiphop. «Muusika 
on sama tempoga, mida klubi-
des kuulatakse, ning liikumine 

on hüplev ja väga kerge,» kirjel-
das treener ja lisas, et enamas-
ti põhineb house jalgade tööl. 
«Kui hiphopis liiguvad nii käed 
kui jalad, siis house on kesken-
dunud jalgade tööle.»

Pärast näidistrenne alustati 
rühmade moodustamist, kuid 
see ei tähenda, et need nüüd lu-
kus oleksid. Praegu tantsivad 
hip hoppi nii väiksemate kui 
suuremate rühmad. Pisemate 
rühmas on 6—10-aastased, vane-
mad valdavalt 14—18-aastased.

Tantsukooli Dancecall treener 
Allar Lint lausus, et seal õpe-
tatakse kõiki tänavatantsustii-
le. «Meil on õpilased, kes ise 
juba õpetavad, ja treenerid 
õpetavad ka seda stiili, mis pa-
rajasti pähe hüppab,» rääkis 
ta, kuid lisas, et eraldi trenn on 
breiktantsijatele. Põhirõhk on 

elektrostiilil, mis kujunes väl-
ja 2000. aastatel. «See on elekt-
ronmuusika taustal ja põhi-
rõhk on käte liikumisel,» selgi-
tas Lint.

Tantsutreeningud algasid 
juba augustikuus ja kõige suu-
remas trupis on 26 last, kes on 
10—14-aastased.

Tantsu- ja moekooli Face juha-
taja Hurma Kinnas-Naarits üt-
les, et neil kindlaid tantsustii-
le pole ja arvestatakse laste 
huvidega. Kavasid on seinast 
seina, nii hiphoppi kui estraa-
di. 

«Sel sügisel, oma 15. hoo-
ajal saime ka pisikeste poiste 
rühma kokku,» rääkis Kinnas-
Naarits. «See oli üks mu unis-
tusi, et saaks poisid tantsima. 
Need, kes kohale tulid, olid su-
pervahvad.»

Mõni poiss on Face’is va-

remgi tantsinud, aga tüdruku-
tega ühes rühmas harjutami-
ne kippus neile ebamugav ole-
ma ja nad jätsid käimise poo-
leli. 

Eraldi rühm tehti ka täis-
kasvanutele. Kinnas-Naaritsa 
sõnul on võimalik pakkuda nii 
võimlemist kui show-tantsu, 
kuid esimesel korral oli huvi 
võimlemise vastu suurem. 
«Üks naine tahtis väga tantsi-
da, aga eesti naised on muidu 
vist natukene tagasihoidlikud 
ega julge,» ütles ta. 

Seltkonnatantsu kursused alga-
vad septembri keskel. Sinna oo-
tavad uusi paare tantsuõpetajad 
Paul ja Aza Rusanov. Paul Ru-
sanovi ütlemist mööda on selts-
konnatantsu huvilised Sakala 
keskuses koos käinud juba mitu 
hooaega. Enamasti on need paa-
rid, kel vanust 20—60 eluaastat.

Paul Rusanovi hinnangul ei 
ole tantsu õppida kunagi hilja, 
see sobib igas vanuses inimes-
tele. «Ka kaugus pole olnud pii-
ranguks,» sõnas ta ning tõi näi-
teks, et paare on tulnud isegi 
Rakverest ja Põltsamaalt.

Lisaks kursustele on õppi-

jad moodustanud klubi, kus 
nad siis õhtuti tantsimas käi-
vad. «Selleks et tantsuklubides 
osaleda, tuleb läbida nii alga-
jate kui jätkukursus, kus õpi-
takse selgeks tantsude põhilii-
kumised ja lihtsad variatsioo-
nid,» rääkis Rusanov. «Tants on 
teraapilise mõjuga: treeningud 
annavad vajaliku füüsilise 
koormuse ning vaimse ja hin-
gelise rahulolu.»

Rusanovi sõnutsi pole selts-
konnatants keeruline, seda tu-
leb lihtsalt õppida. «Isegi tan-
go, mida kõik algul kardavad, 
on klubiõhtutel sageli kavas.» 

Viljandi huvikoolis tegutseva 
eve stuudio õpetaja Eve Noor-
mets ütles, et seal pakutakse 
tervikkoolitust ega keskenduta 
eraldi stiilidele. «Meil on üldi-
ne etenduskunstidele tuginev 
suund,» selgitas ta. «Tänapäe-
val lavale jõudvas tehakse üha 
vähem vahet teatril ja tantsul 
ning kasutatakse hoopis sõna 
«etenduskunstid», sest väljen-
dusvahendid hakkavad kokku 
saama.» 

Eve stuudio noorimad õpi-
lased on viieaastased ja kõige 

vanemad käivad kaheksandas 
klassis. 

«Eelmisel aastal gümnaa-
siumigrupp lõpetas ja väga pal-
ju ei saa uusi võtta, sest senised 
olijad ei lähe eest ära,» rääkis 
Noormets.

Eve stuudios harrastatakse 
püsiva grupiga stuudiovormi. 
«Kindlasti pole oluline ainult 
füüsis, vaid vaim, hing ja ihu 
koos,» lausus ta. «Üks õpilane 
on tervikule oluline ja tervik 
mõjutab omakorda ühte õpi-
last.»

S-stuudio keskendub tänava- ja 
show-tantsule. Tänavatants 
omakorda jaotub hiphopiks, 
house’iks ja ragga’ks.

«Ragga on tekkinud reggae- 
ja dancehall’i muusikast, millel 
on elektrooniline taust ja ker-
geid hiphopilikke elemente. 
Rag ga tantsustiilina on väga 
energiline ja lõbus,» rääkis S-
stuudio õpetaja Sirli Mändma 
ning lisas, et tegu on mõnusa 
tänavatantsuga, kus suur töö te-
hakse ära puusade, õlgade ja 
rindkerega. 

Show-tantsudest harrasta-
takse kõige rohkem svingi, aga 
ka vabastiili ja salsat. «Sel aas-
tal tahtsime teha eraldi sving-
tantsu lindy hop’i rühma, aga 

truppi ei tulnud kokku, sest 
rahvas ei tea, mis see on,» mär-
kis Mändma. Ta selgitas, et 
lindy hop sarnaneb ühelt poolt 
võistlustantsuga, sest tarvis on 
paarilist, aga seda ei tantsita 
nii hoitud kehaga. Pärit on stiil 
1920. ja 1930. aastatest ning sel-
lest on välja arenenud ka 
rock’n’roll ja džaiv. «Vaatame, 
võib-olla saame poole aasta 
pealt sellega alustada,» lootis 
õpetaja. 

S-stuudios käib umbes 70 
õpilast. Tantsijaid jagub kuni 
gümnasistideni välja. Kõige pi-
semad on esimese klassi lapsed, 
aga Mändma märkis, et kui tu-
leb mõni krapsakam kuueaasta-
ne, saab ka tema tantsida.

Tantsukool Hope tegutseb teist 
aastat. Tantsuõpetaja Tatjana 
Golub ütles, et kõige pisemad 
käijad on kolme ja poole aasta 
vanused, aga üldiselt on noori-
mad tantsijad olnud nelja- 
ning kõige vanemad 17-aasta-
sed. 

Tantsuõpetaja sõnul on kir-
jas 83 õpilast. «Vahepeal vajub 
osa ära ka. Eelmiseks kevadeks 
jäi õpilasi 60 ringis alles,» lau-

sus ta ning lisas, et emotsioon 
esimesest hooajast oli ilus. 

Tänavu käib Hope’is iga ka-
he kuu tagant hiphopiõpetaja, 
kes on ka Euroopa meister, aga 
kooli põhistiilid on show- ja est-
raaditants. Golub kirjeldas, et 
show-tantsus on hästi olulised 
laste liigutused ja emotsioonid. 
«Estraaditants peab olema sel-
line, et silm puhkab: lihtsalt 
vaatad ja naudid.»

Jakobsoni kooli ja Viljandi 
gümnaasiumi lapsed on koon-
dunud tantsima Hebe nime al-
la ning neid juhendab Ave Alv-
re. Hebes õpitakse laste-, vaba-, 
estraadi- ja loovtantsu. 

Õpetaja märkis, et tänavu 
võetakse juurde üks trupp esi-
mese klassi lapsi ning jätkatak-
se tantsijatega kolmandast ja 
seitsmendast klassist. 

Seni on lapsi olnud 60 või 
70. «Huvi oleks isegi suurem, 
aga ruum ja aeg ei võimalda 
rohkem,» lausus õpetaja. 

«Seltskonnatantsu Hebe all 

ei ole, aga Viljandi gümnaasiu-
mis annan kursusi küll,» mär-
kis Alvre ning lisas, et see kuu-
lub gümnasistide vabaainete 
alla ning läheb ka tunnistuse-
le kirja.

Lisaks harjutavad neidude- 
ja segarühm tema käe all eesti 
tantsu. 

See mure, et segarühmas 
tahaksid tüdrukud küll tantsi-
da, aga poisse pole, õpetaja sõ-
nul neid ei kimbuta. «Üllataval 
kombel on sel aastal väga pal-
ju tahtjaid just segarühma,» üt-
les ta.

Tantsitud on ka sellesügisesed 
esimesed line-tantsud. Aastaid 
line-tantsijaid juhendanud 
Maie Kaasik rääkis, et kuigi 
truppides jääb keskmine vanus 
40 eluaasta juurde, on tema 
rühmas 70-aastasi ja kõige noo-

rem on 18-aastane. Line-tants 
on rivitants, kus paarilist pole 
tarvis. Kaasik märkis, et peami-
ne muusikastiil on kantri, aga 
valik on laienenud ja tantsitak-
se ka teiste, näiteks peotant-
sust võetud rütmide järgi. 

Võistlustantsuklubi 
Linavästrik
Tantsuklubi Linavästrik alustas 
võistlustantsutreeninguid eile. 
Tantsuõpetaja Andi Linn ütles, 
et oodatud on kooliõpilased ja 
tulla võib juba kuueaastaselt. 

«Mul on tegelikult isegi 
nooremaid: üks tüdruk oli eel-
misel aastal suisa kolmene,» 
lausus ta. «Alustame pisikeste-
le aeglase valsi ja tša-tša-tšaa-
ga ning siis lähme järjest eda-
si quickstep’i, samba, džaivi, 
rumba ja Viini valsiga.»

Kui trenni tehakse, jagub 
tantsuvõistlusi igasse nädalava-
hetusse. «Paar käib tavaliselt 
kuu jooksul kaks korda võistlus-
tel,» ütles Linn ja märkis, et vil-
jandlastel on läinud väga hästi.

Trenni tehakse kolm korda 

nädalas ning heal õpilasel tu-
leks tantsule mõelda ka kodus 
ja teha lisatrenni. 

«Poisslapsed on algul nõr-
gemad kui tüdrukud ja võib juh-
tuda, et tüdrukud on väga head, 
aga poisid ei tule järele,» rääkis 
Linn. Tema sõnul oli eelmisel 
aastal trupis kaks tüdrukut üle, 
aga see tähendas, et poistel oli 
rohkem koormust, mitte et tüd-
rukud ei saanud tantsida. 

Lisaks võistlustantsule õpe-
tab Linn täiskasvanutele peo-
tantsu. «Mina nimetan seda 
peotantsuks, sest inimesi õpeta-
takse, et nad saaksid peol tant-
sida. Seltskonnatants on minu 
jaoks see, et võetakse käest kin-
ni ja tantsitakse seltskonnaga.»

Kuldse Karika võistlusel tantsis Dancecalli grupp Tibid. Oma hiphop- 
ja show-tantsu stiilis kavaga said nad neljanda koha. DANCECALL

MAARJA NOORMETS

Kuigi eve stuudios on õpilasi palju, lausus õpetaja Eve Noormets, et võib-
olla mahub igasse gruppi veel üks. Fotol on stuudio tantsulapsed. 

S-STUUDIO

Tänavusel kevadkontserdil Sakala keskuses esitasid S-stuudio tüdrukud 
kava «Hookus Pookus», milles oli segatud hiphoppi, house’i ja ragga’t.
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Laupäeval juba neljan-
dat aastat korraldatud 
aianduslaat Võhma Juu-
rikas tõi taas kokku oht-
ralt rahvast, teiste seas 
tõelisi taimefanaatikuid, 
sest nagu ikka, pakuti 
ka niisugust kraami, mi-
da tavaliselt Eestist ei 
leia.

«Kõige haruldasemad taimed 
osteti juba enne laada algust 
ära,» nentis ettevõtmise pea-
korraldaja Riho Teras.

«Sellist aiahullude kont-
sentratsiooni nagu siin ei koh-
ta kusagil mujal Eestis,» lisas 
oma istikutega kohal olnud 
Krista Kukk Vastemõisast Nõr-
ga talust.

Müüjate hulgas olid selli-
sed Eestis tuntud nimed nagu 
Sulev Savisaar, Epp Lepik, Ma-
ti Rang, Aarne Kähr, Arnold 
Hannust, Tõnis Tenso ja Reet 
Palusalu, samuti Valgeanso ta-
lu, Järvselja taimeaed, usal-
dusühing Aavikuemand, Kae-
vandi aed, Elise aed, Enno ta-
lu ja Tartu ülikooli botaanika-
aed. Lätist olid oma kaubaga 
kohale sõitnud Guntis Grants 
ja Viktors Koba.

Laada on leidnud soomlased

Et Võhma laadast on kujune-
nud taimegurmaanide kogune-
mispaik, hoiavad aednikud Ri-
ho Terase sõnutsi kõige harul-
dasemaid taimi just selleks 
sündmuseks. Näiteks võis seal 
imetleda tääkliiliaid ja mitme-
suguseid rabataimi. Palju oli 
niisuguseidki, mis meil hästi 
edenevad, ent millel veel ees-
tikeelset nime pole.

Soome lahe tagant saabu-
nud Kari Heinonen ja Pirjo 
Villman rääkisid, et olid mullu 
sügisel sõitnud Türi laadale, 
siis aga trehvanud ka Võhma 
Juurikale ja avastanud 
sealt hoopis suurema 
valiku ja madala-
mad hinnad. Tä-
navu tulid 
nad kohe 
Võhmasse, 
et oma 

Hämeenlinna lähedal asuva 
koduaia ja suvilakrundi tarvis 
täiendust hankida.

Soomlaste auto sai triiki 
täis mitmesuguseid lilletaimi 
ning mustika- ja ploomiisti-
kuid.

«Laat on väike, aga kaupa 
on siin rohkesti ja müüjad on 
väga asjatundlikud,» kiitis ko-
dumaal ajakirjanikuna tegut-
sev Heinonen.

Helsingi lähedal elav trans-
pordifirma juht Mikko Kuos-
manen aga märkis, et aiandus 
on tema kirg ja Võhma laat sel-
le rahuldamiseks parim paik.

Igaühele midagi

Margus Maripuu Raplamaalt 
ja Koidu Reinup Vändra kan-
dist nentisid, et Võhma laat on 
üks äärmiselt mõnus taimekol-
lektsionääride kokkusaamise 
koht. Maripuu kodus kasvab 
1020 iirisesorti ja samal ajal te-
geleb ta nende aretamisega. 
Samuti on ta aretanud flokse. 
Koidu Reinup kasvatab suures 
valikus päevaliiliaid, hostasid 
ja flokse. Mõlemad said nüüd 
Võhmast oma kogule tõhusat 
täiendust.

Türilt saabunud Merike 
Alusalu lausus rõõmsalt, et on 
selle laadaga väga rahul. «Te-
gime kohe mitu tiiru peale.»

Tema tütar, koos väikeste 
lastega laadamelust osa saama 
tulnud Maarja Alusalu Jürist 
kiitis suurt lillevalikut, ent li-
sas: «Eestlasena pean ikka ka 
veidi virisema: toitu või lastele 
magusat kraami on vähevõitu.»

Üks müüja, 73-aastane 
Luua kandi mees Vello Vikat 
laskis kõlada oma kõmiseval 
häälel: «Proua, vaadake kui 
ilus lill!» Ja juba meelitas ta 
järgmist möödujat: «See vägev 
põõsas kuluks teie aeda kind-
lasti ära.»

Muu hulgas teatas eakas 
müüja, et kavatseb veel pikalt 
vormis olla. «Mul on arsti käest 

saadud rohud, mis aita-
vad elada 100+1-aasta-

seks.»

Jõgevamaa Pajusi valla 
naine Eda Kasar pakkus melo-
neid, arbuuse, suvikõrvitsaid, 
lillkapsaid ja vaarikaid. Oma 
maapirnimugulaid müütades 
kiitis ta, et kui üks juurikas 
mulda panna, saab terve kasti-
täie saaki.

Tänavu oli fookuses kartul

Tänavuse laada juurikaks oli 
valitud kartul. Ürituse korral-
daja, aiandusseltsi Kanarbik 
liikmed olid oma koduaedades 
kasvatanud poolsada kartuli-
sorti ning need laadale näha ja 
maitsta toonud.

Kultuurikeskuses leidsid 
aset teemakohased seminarid 

ning teoks sai kartulikoorimis-
võistlus. 16 võistlusel osaleja 
seas osutus parimaks Enda 
Veinthal Mõisakülast. Võitjale 
oli autasuks roostevaba koori-
misnuga, viimaseks jäänu sai 
aga kotitäie kooritud kartuleid, 
et ta ajal, mil koorimist harju-
tab, nälga ei peaks kannatama.

Juba neljandat korda anti 
välja ka Võhma Juurika auni-
metus inimesele, kes on panus-
tanud linna aiandusse ja hal-
jastusse. Tänavu pälvis selle 
kesklinnas bussijaama lähe-
dusse jääva kauni koduaia eest 
Evi Mustik.

Kultuurikeskuses võis 
uudistada Aide Vendla ja Mati 
Rangi daalianäitust. Õnneloo-
sis osalejate vahel läks jagami-
sele hulk istikuid. Meelelahu-
tusprogrammis astusid üles 
laululapsed. Taimepakkujate 
kõrval rõõmustas silma vahva 
lõõtsamüüja Põltsamaalt. 

Hobusesõnnik ökostarteriks

Vändramaalt Kurgja kandist 
saabunud Kersti Känd oli Võh-
ma Juurikale toonud hobuse-
sõnnikut. Üks pangetäis oli tal 
kaasas värsket kraami ning ko-
tis veidi laagerdunud huumu-
setaoline ramm. Nagu ta ise üt-
les, oli tegu tootenäidistega.

«Hobusesõnnik on taime-
dele väärtuslik ökostarter,» kii-
tis Känd. «Kõige efektiivsemalt 
mõjub taimele küll kitsesõn-
nik, aga järgmisena tulebki ho-
buseramm. Alles kolmandal 
kohal on lehmasõnnik.»

Lehmasõnnik on Kersti 
Kännu sõnul hobuse omast 
lausa kaks korda mannetum. 
«Pealegi, lehmasõnnik peab 
kaks kuni neli aastast laager-
duma, enne kui seda saab ka-
sutada, aga hobuse oma on ko-
he kasutatav. Ja kui lehmasõn-
nik on külm, siis hobuse oma 

on soojendav. Eriti hea on se-
da kasutada kurgi istutamisel: 
peotäis alla, väike mullakiht 
peale ja taim mulda. Iga taime 
juurestik vajab arenemiseks 
sooja.»

Känd rääkis, et on elupõli-
ne tallinlane, kes otsustas va-
nas eas maale kolida. Ta võttis 
endale Eesti raskeveo hobu-
sed, kes on aasta ringi vabapi-
damisel ja hoiavad rohumaad 
korras. Praegu on tal 20 suure-
mat looma, lisaks kümmekond 
väiksemat ehk ponid ja eesel.

«Alustasin vanade hobuste 
Eesti pealt päästmisega. Prae-
gu on mu loomadest kaheksa 
üle 20 aasta vanad,» kõneles ta.

Sõnajalgade paljundamise 
ja müügiga kuulsust kogunud 
Aivar Kaljuste Raplamaalt En-
no talust tõdes, et Võhma Juu-
rikas on paisunud iga aastaga 
aina vägevamaks ning leidnud 
tee aednike südamesse. Sama 
meelt oli Raplamaal asuva 
Haide puukooli peremees Ar-
nold Hannust. «Siin on väga 
hea olla,» kiitis ta.
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Võhmast sai korraks jälle paradiisiaed
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Türi Elise aia perenaine Reelika Marrandi sattus Kanal 2 telekaamera sihtmärgiks. 3 × EGON VALDARU

Üle lahe Võhma Juurikale kohale sõitnud Kari Heinonen ja Pirjo Vill-
man ostsid sealt muu hulgas mustikataimi.

Kui 
aiandushuvi-

lised rõõmusta-
sid Võhmas 

suure taimevali-
ku üle, siis 

taimede rõõmuks 
sai sealt osta 

peenrarammu.
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Juurikale ja avastanud
sealt hoopis suurema 
valiku ja madala-
mad hinnad. Tä-
navu tulid
nad kohe 
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et oma 

vad elada 100+1-aasta-
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ÜRITUSED

Viljandi linnaraamatukogus on 
täna kell 18 keskkonnaameti 
korraldatud nahkhiirte loodusõh-
tu. Külas on Rauno Kalda. 
Loengule järgneb jalutuskäik 
lossipargis. Osalemine on tasu-
ta, toetab keskkonnainvesteerin-
gute keskus. Palume osalemis-
soovist teatada e-postiga reet.
vaiksalu@keskkonnaamet.ee või 
telefonil 5308 3344. Tallinna 
tänav 11/1. 

Karksi valla kultuurikeskuses on 
19. septembril kell 14 külas 
Eesti rahvusraamatukogu. Vil-
jandi maantee 1, Karksi-Nuia.

Viljandi huvikoolis on 19. sep-
tembril kell 19 meditatiivne 
kontsertseanss laulvate kristall-
helikaussidega. Puhaste toonide-
ga kristallkausid kutsuvad meid 
kaasa laulma ning seeläbi terve-
nema. Oma helivärve lisab päi-
kesegong. Osavõtutasu 7 . Info 
veebilehel www.tuletee.ee ja
Aivar Täpsi telefonil 513 6170. 
Jakobsoni tänav 47-c.

Sakala keskuses algab 20. sep-
tembril kell 19 Viljandi linna 
sünnipäeva pidu. Esinevad 
puhkpilliorkester Popsid ja Kol-
me Linna Bänd. Tallinna tänav 
5, Viljandi.
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Viljandi Raekoja pargis on 21. 
septembril linna 730. sünnipäe-
va puhul kogu pere pidupäev ja 
laat, kuhu osalejad on oodatud 
sügisandidega. Laadakaubaks 
sobivad aiasaadused ja neist 
valmistatud hoidised. Samuti 
võib kaasa võtta pestud õunu, 
millest pressitakse kohapeal 
joomiseks värsket mahla. Kaup-
lemise soovist palume teada an-
da hiljemalt 18. septembriks. 
Lisainfo ja registreerimine
e-posti aadressil info@sakala-
keskus.ee, telefonil 433 3992, 
www.sakalakeskus.ee.

August Pulsti õpistu ootab huvili-
si ringidesse. Esmaspäeviti kell 
16 leiab aset koolilaste 
(6—10-aastased) laulu- ja män-
guring, õpetab Annika Mändmaa, 
ning kell 18 perering, kus laule, 
mänge ja tantse õpetab kogu pe-
rele Kairi Leivo. Ringid toimuvad 
pärimusmuusika aidas Viljandis 
Tasuja puiestee 6. Registreerimi-
ne veebilehel www.folk.ee/opistu 
või telefonil 434 2601.

Viljandi spordihoones on esmas-
päeviti ja kolmapäeviti kell 19 
aikido treeningud. Oodatud on 
kõik huvilised alates 13. eluaas-
tast. Info tel 526 8812,
www.viljandiaikido.ee.
Vaksali tänav 4.

Linnagaleriis on vaadata Eesti ettevõtluskõrgkooli Mainor üliõpilasdisaini näitus «Ü-DI-3». ELMO RIIG

NÄITUSED

Viljandi raamatukogu trepihallis 
20. septembrini päästeameti fo-
tovõistluse «Tuleohutus» tööd, 
kojulaenutusosakonnas 28. sep-
tembrini Eesti nahakunstnike lii-
du köitekunstinäitus «Konrad 
Mägi. Köidetud», lasteosakon-
nas 12. oktoobrini Marianna Ok-
lejaki raamatuillustratsioonide 
näitus «Kuningas ja võlur». Tel 
433 8660. Tallinna tänav 11/1.

Kondase keskuses näeb 22. 
septembrini Tarah Montbélialtzi 
aktifotode näitust «Hermann Jo-
hanni nägemus», Kaarina Stau-
dinger-Loppukaarre maale müs-
tilistest olevustest «Öised olevu-
sed», Soomes elava kunstniku 
Tatjana Bergelti kollaaže «Keele 
ilu» ja Urve Küttneri «Visioone». 
Püsiekspositsioonis on Paul 
Kondase maalilooming Viljandi 
muuseumi kogust. Pikk tänav 8, 
Viljandi. Tel 433 3968.

Karksi valla kultuurikeskuse si-
nises saalis on 25. septembrini 
fotonäitus «Mulgimaa hing ja 
vaim» ning teise korruse fuajees 
oktoobri lõpuni näitus «Pota-
toprint». Viljandi maantee 1, 
Karksi-Nuia.

Viljandi linnagaleriis raamatuko-
gu kolmandal korrusel on 27. 
septembrini avatud Eesti ette-
võtluskõrgkooli Mainor üliõpilas-
disaini näitus «Ü-DI-3». Tallin-
na tänav 11/1.

Sakala keskuse jalutussaalis 
näeb 28. septembrini Evi Kauri 
maale. Tallinna tänav 5, Viljan-
di.

Abja kultuurimaja esimese kor-
ruse fuajees on septembri lõpu-
ni avatud Soome graafiku Inge 
Lööki näitus «Vahvad vanamem-
med». Pärnu maantee 28, Abja-
Paluoja.

Viljandi muuseumis on 5. ok-
toobrini Viljandi huvi- ja kunsti-
kooli õpilaste ühisnäitus «Must-
rimängud». Johan Laidoneri 
plats 10. Tel 433 3316.

Mulgi Ukuvaka ruumes on ok-
toobri lõpuni pärandkultuuri 
aastale pühendatud näitus «Oh 
aegu ammuseid». Avatud töö-
päeviti kella 11—17. Kooli tä-
nav 2, Abja-Paluoja.

Suure-Jaani külalistemajas saab 
näha Valev Seina maalinäitust 
«Jaanist mihklipäevani». Ilmata-
ri tänav 3-a. Tel 551 5932.

NIMEPÄEV

Tänased nimepäevalised on 
Tiidrik, Tiit, Tiido ja Tiidu.
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SPORT
Toimetaja MADIS LUIK, 433 0042, madis.luik@ajaleht.ee

197
Mõisaküla raskejõustiklane Karl 
Tiit oli võidukas laupäeval Lätis 
Salduses asetleidnud rahvusva-
helisel tõstmisvõistlusel. Keha-
kaalus alla 105 kilogrammi kon-
kureerinud sportlase võidutule-
mus oli 197 kilogrammi.

Tartu t 8, 71020 Viljandi
Üldtelefon 433 0040
Faks 433 4275
Internet: http://sakala.ajaleht.ee/
e-post sakala@ajaleht.ee
Reklaami telefon 433 0063,
faks 433 0080
Kuulutuste faks 433 0066
e-post reklaam@sakalakirjastus.ee,
kuulutused@sakalakirjastus.ee
Klienditeenindaja-sekretär 
Marge Ira 433 0040
Peatoimetaja Hans Väre 433 0050
Peatoimetaja asetäitja
Marko Suurmägi 433 0042
Vanemtoimetaja
Rannar Raba 433 0051
Toimetajad 
Maarja Möldre 433 0082
Anu Arak 433 0082
Arvamustoimetaja
Karl-Eduard Salumäe 433 0048
Reporterid
Aivar Aotäht (uudised) 433 0085
Margus Haav (kultuur) 433 0046
Sigrid Koorep (uudised) 433 0049
Madis Luik (sport) 433 0043
Sten Mahov (tarbija) 433 0052
Kaie Mölter (uudised) 433 0041
Siim Piirak (uudised) 433 0084
Üllar Priks (uudised) 433 0044
Tiina Sarv (kultuur) 433 0047
Egon Valdaru (uudised) 433 0053
Fotograaf Elmo Riig,
Marko Saarm 433 0057
Korrektorid Kadri Soon,
Ülle Mällmann 433 0056
Kujundusjuht Ain Kivilaan 433 0058
Küljendus Piret Holtsmann,
Katri Henga 433 0055
Reklaamitoimetuse peaspetsialist 
Merlin Muts 433 0063
Müügispetsialistid 
Airi Janke 433 0060
Monika Schults 433 0064
Kuulutuste ja ajalehe tellimuste 
vastuvõtu klienditeenindaja 
Andra Tetsmann 433 0062
Kujundaja Imbi Padrik 433 0081
Küljendaja-kujundaja 
Liina Valt 433 0081
Korrektor Gitta Lilienthal 433 0083
Finantsjuht 
Pilvi Sume 447 7099
Raamatupidajad 
Kaie Liiv 433 0065, 
Meeli Eismann 433 0068

Kuulutuste vastuvõtt tööpäeviti 
kella 9—17, lõuna kella 13—13.30. 
Järgmise päeva ajalehte kella 12-ni. 
Sakala ilmub viis korda nädalas.
Väljaandja AS Ühinenud Ajalehed.
Juriidiline aadress Gildi t 1, 51007 
Tartu. Postiaadress Rüütli t 14, 
80010 Pärnu.
Toimetus käsikirju ei tagasta ja võ-
tab endale õiguse neid lühendada.
Välisautorite honorarid kantakse 
üle pangakontole üks kord kuus 
järgmise kuu 6. kuupäeval.
Kõik ajalehes Sakala avaldatud 
artiklid ja fotod on autoriõigusega 
kaitstud teosed, mille reprodutsee-
rimine, levitamine ning edastamine 
mis tahes kujul on ilma AS-i 
Ühinenud Ajalehed kirjaliku nõus-
olekuta keelatud.

Trükitud Kroonpressi trükikojas. 
Tiraaž 8707

Kaebuste korral ajalehe sisu kohta 
võite pöörduda pressinõukogusse, 
pn@eall.ee või telefon 646 3363.

Esmaspäeval sündi-
sid Viljandis tüdruk ja 
kolm poissi.

135 AASTA EEST
Sakala, 9. IX 1878

Saksamaalt. Saksamaal on 
14. Augustil kaunis tugew 
maawärisemine olnud, nii 
et mitmed korstnad sisse on 
langenud, seinade pealt lu-
bi maha kukkunud, kiriku 
kellad lööma hakanud ja 
muud kõla ja kära sündi-
nud. — Saksamaa keiser on 
praegu Gasteinis terwise 
wett pruukimas, kuhu ta 24. 
Augustil jõudis ja kus teda 
würst Bismark ja tõised 
suured Saksamaa mõisni-
kud wasta wõtsiwad.

Rivo Saaremäe teenis 
Tartus hõbeda

Viljandimaa poisid 
tegid sarjas hea alguse

Tulevik sai taas tunda võidurõõmu

Pühapäeval Tartus peetud 
Evelin Lestali mälestus-
võistlustel jõudis Viljandi 
lauatennisist Rivo Saare-
mäe finaalimängule, kus pi-
di paraku vastu võtma 1:3 
kaotuse tallinlaselt Erik 
Lindmäelt.

37 osalejaga meesüksik-
mängu turniiril võitis Rivo 
Saaremäe 3:0 Mart Pae Tartu 
Kalevist ja poolfinaalis sama 

tulemusega Urmas Kinga, 
kes esindab Pärnu lauatenni-
seklubi.

Naisüksikmängu turniiril 
oli kaheksa osalejat ja Saka-
la klubi esindav Julia Kirpu 
sai neljanda koha. Finaalis 
olid vastamisi kaks Venemaa 
mängijat: Anna Denisova ja 
Kristina Dolpõgo. Parima 
eestlannana oli Reet Juurik 
Tartust kolmas. (Sakala)

Viljandimaa noormehed Rai-
ner Valo ja Timo Siim alusta-
sid tänavust Eesti lauatenni-
seliidu seeriavõistlust «Stiga 
laste GP»  korralike tulemus-
tega: laupäeval Tartus aset-
leidnud avaetapil sai Valo 
teise ja Siim kolmanda koha.

Eesti, Läti, Leedu ja Ve-
nemaa mängijate osavõtul 
teokssaanud võistluspäeval 
tegi eri gruppides kaasa 121 
noort. Mõlemad esikolmikus-
se jõudnud Viljandimaa esin-
dajad osalesid kõige vane-
mas vanuserühmas, klassis 
M-15. 

Võhmast pärit Viljandi 
spordikooli õpilane Rainer 
Valo jõudis finaali pärast kol-
me võidukat kohtumist: 3:0 
alistas ta Sander Puhasordi 
Nõmme spordiklubist ja Ivan 
Muhhorovi Maardust ning 3:1 
Krister Erik Etulaiu Nõmme 
klubist. Paraku pidi ta esi-
kohta otsustavas mängus tun-

nistama tartlase Karl Paul 
Parmaksoni 3:2 paremust ja 
leppima võitluslikult kulge-
nud finaali järel teise tule-
musega.

Suure-Jaani spordiklubis 
Antti Evereti käe all lauaten-
nist harjutav Timo Siim alus-
tas turniiri 3:0 võiduga koha-
liku mängija Mihkel Külma 
ja lätlase Maris Engelise üle. 
Kolmandas voorus pidi ta 
küll tunnistama hilisema 
võitja Karl Paul Parmaksoni 
3:0 paremust, ent jätkas tub-
lilt miinusringis: mängis teist 
korda üle lätlase Maris Enge-
lise ja pronksikohtumises 
Krister Erik Etulaiu.

Lauatenniseliidu täna-
vusse laste suure auhinna 
sarja kuulub seitse etappi, 
neist viies on kavandatud 
jaanuaris Viljandisse. Lõ-
puks selguvad paremad nel-
jas poiste ja tüdrukute vanu-
segrupis. (Sakala)

MADIS LUIK
madis.luik@ajaleht.ee

Kaua võidunälga talunud Vil-
jandi Tuleviku klubi esindus-
meeskond lõi pühapäeval ko-
dumurul Tallinna FC Puuma 
esinduse väravasse neli palli ja 
hoidis vastase nulli peal. Juba 
täna on nad taas vastamisi, 
nüüd Tallinnas.

Viljandlased said üle pika 
aja jälle võidu kirja Eesti 
meistrivõistluste esiliiga kol-
manda ringi viimases mängus.

Peatreener Aivar Lillevere 
sõnul domineerisid nad kogu 
kohtumise, ent nagu varemgi 
on juhtunud, ei suutnud nad 
selle esimesel poolel oma üle-
kaalu numbritesse vormistada.

«Teisel poolajal tehtud va-
hetused tõid mängupilti soovi-
tud muudatuse,» nentis Lille-
vere. «Eks see ole ka psühho-
loogias kinni: esimese tabamu-
se järel kasvas rünnakuresul-
tatiivsus jõudsalt.»

Tulevik avas turniiritabeli 
eelviimasel real paikneva Puu-

ma vastu skoori kohtumise 71. 
minutil: oma esiliiga esimese 
värava sai kirja Karel Kübar. 
Seitse minutit hiljem oli täpne 
Hendrik Nälk. Seejärel kulus 
veel kaks mänguminutit ning 
vahetusest sekkunud Kristen 
Kähr kasvastas Tuleviku edu 
kolme väravani. Kohtumise 90. 
minutil vormistas Nälk oma 
teise tabamusega seisuks 4:0.

Nagu ütles meeskonna kap-
ten Raiko Mutle, saab Tulevik 
täna hilisõhtul Lasnamäel pee-
tavale korduskohtumisele min-

na vahepeal ununema kippu-
nud võidutundega. «Võin oma 
võistkonnakaaslasi pühapäe-
val näidatud hea mängu eest 
kiita,» lausus ta.

Peatreener Aivar Lilleve-
regi nentis, et hea emotsiooni-
ga on korduskohtumisele min-
na julgem. Samas toonitas ta, et 
mäng ei tule kerge, sest Tallin-
nas on FC Puumal rohkem 
trumpe, kui oli Viljandis.

«Mängime kunstmurul, kat-
tel, millel tema iga päev harju-
tab,» tõi treener välja ühe vas-

tase eelistest ning lisas: «Kind-
lasti kasvatas Viljandis saadud 
kaotus puumade võidujanu ja 
andis indu taktikaliste vastu-
käikude tarvis.»

Tänase vastasseisuga algab 
tiitlivõistluste esiliigas viima-
ne mänguring ehk teisisõnu 
seisab meeskondadel ees veel 
üheksa kohtumist. Turniirita-
belis seitsmendal kohal oleva 
Tuleviku vahe lähima jälitaja 
Vändra Vaprusega on kuus 
ning ees oleva FC Flora duub-
liga kaks punkti.

Täna õhtul läheb 
lahti medalijaht
MADIS LUIK
madis.luik@ajaleht.ee

Täna kell 19 on Viljandi 
spordihoones Eesti kä-
sipalli meistrivõistluste 
avakohtumises vastami-
si Viljandi HC ja SK Ta-
pa. Peale nende esitle-
ti eile Tallinnas asetleid-
nud hooajaeelsel pres-
sikonverentsil veel kuut 
meeskonda.

Seitsmele mullugi tiitlivõist-
lustel kaasateinud võistkonna-
le on tänavu lisandunud Riho-

Bruno Bramanise juhendatav 
Audentese spordikooli esin-
dus.

Meistrivõistluste põhitur-
niir koosneb kolmest ringist 
ning neile järgnevad play-
off’id.

«Unistame kullast, aga 
realistiks jäädes võitleme 
pronksmedali pärast,» ütles 
kolmandat hooaega Viljandi 
HC peatreenerina alustav 
Marko Koks. Tema sõnul jät-
kub tänavu kahe tugeva mees-
konna, tiitlikaitsja Põlva Ser-
viti ja HC Kehra/Horizon 
Pulp&Paperi domineerimine, 
ent pronksinõudlejaid on ehk 
enamgi.

Sel kevadel tuliseid pronk-

silahinguid pidanud Viljandi 
HC ja Viimsi/Tööriistamarket 
on mõlemad ilma jäänud oma 
liidrist: Kristo Voika siirdus 
Soome Riihimäki Cocksi võist-
konda ja Jürgen Rooba Keh-
rasse. Küll aga tõdesid mõlema 
võistkonna esindajad, et kol-
mas koht on eesmärk ka täna-
vu.

«Panustame ühtlasele 
meeskonnale, kus liidrit pole,» 
nentis Viimsi mängija Rasmus 
Peterson.

Sama meelt oli viljandlaste 
peatreener Marko Koks. «Mul-
lu loodeti ehk liialt sageli Kris-
to Voikale. Nüüd peavad ka tei-
sed mehed vastutust võtma,» 
lausus ta.

KÄSIPALL

Täna õhtul visatakse Viljandi spordihoones pall mängu Eesti 2014. aasta käsipalli meistrivõistlustel. Kell 
19 algavas kohtumises on vastamisi Viljandi HC ja SK Tapa. ELMO RIIG

Rainer Valo alustas noorte seeriavõistlustel teise kohaga. ROGER OTE
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Müüa käibemaksukohustuslane 
firma. Tel 5611 0584.

Pottsepatööd. Tel 5556 3739.

Puit- ja krohvmajade värvimine, 
survepesu. Tel 5190 7192.

Teeme katuse- ja fassaaditöid. 
Tel 5626 4115.

Veo- ja tõsteteenus, kruus, liiv, 
killustik, muld. Tel 5373 1475.

Virtsapütt. Tel 518 5879.

TÖÖ

Biofan OÜ vajab puidupakkijaid. 
Tel 5770 2633.

Otsin tööd majahoidjana Paala-
linnas. Tel 513 6129.

Vajame kaminapuude pakkijaid 
ja platsitöölisi. Tel 5679 7034.

Vajan koduabilist. Tel 
5345 0750 (õhtuti).

LOOMAD

Müüa igas vanuses pullvasikaid. 
Tel 518 8720.

PÕLLUNDUS

Ostan heinapressi Kirgistan, 
MTZ-820, niiduki E302. Tel 
503 6467.

MÜÜK

Kuiv lepp võrgus. Tel 511 1177.

KINNISVARA

Müüa 1-toal korter Männimäel, 
omanikult. Tel 5457 7430.

Müüa 2-toal korter Saarepeedi 
alevikus. Tel 506 7359.

Müüa 3-toal möbleeritud korter 
Männimäel. Tel 5552 9011.

Müüa maja Viljandis Vene täna-
val. Tel 5844 0263.

Soovin üürida 1-toal ahik korteri. 
Tel 5357 4710.

Üürile anda remonti vajav 
2-toaline korter Jämejalal. 
Hiljem korteri ostu võimalus. 
Info tel 526 8028.

Soovin üürida 2-toal ahik korteri. 
Tel 5863 2376.

Soovin üürida ahik korteri Viljan-
dis. Tel 5302 0242.

SÕIDUKID

Ostame sõidu- ja maastikuauto-
sid. Tel 5555 8120.

TEENUSED

Autoklaasid. Müük, paigaldus ja 
parandus. Ka kaskokindlustuse 
juhtumid. OÜ Car-Fix, Riia mnt 
54-b. Tel 433 7789, e-post 
carfix@carfix.ee.

Kaardid ennustavad. Tel 
900 1727, h 1,09 /min, 24 h.

Katusetööd. Tel 5889 6817.

Kuivad ja märjad küttepuud. 
Lehtpuuklotsid võrgus. Kiire tee-
nindus, täpne kogus. Tel 
5782 7770.

Kuivad ja märjad küttepuud. Tel 
502 9596.

Kuivad kütteklotsid al 20 /m³, 
puitbrikett. Vedu. Hulgi soodus-
hinnad. Tel 506 8501.

Kuivad kütteklotsid ja pliidi-
puud. Tel 5391 4443.

Kuiv lepp, haab, kask ja saar. Tel 
5669 6972.

Lõhutud küttepuud Karksi-Nuia 
piirkonnas. Tel 5300 2010.

Lõhutud küttepuud. Vedu. Tel 
433 3130, 523 8503.

Müüa heas korras kasutatud 
kauplusetehnikat, hind kokkulep-
pel. Tel 5553 4180, 766 1719.

Müüa lõhutud küttepuid ja küt-
teklotse 40 l võrkkotis, 1,50  
kott. Tel 5683 0454.

Pakitud kütteklotsid ja kamina-
puud. Vedu tasuta. Tel 
433 3130, 523 8503.

Pakitud turba- ja puitbrikett, 
alusel. Vedu. Tel 433 3130, 
523 8503.

Põrandalauad, sise- ja välisvood-
rilauad. Vedu tasuta. Tel 
5593 6326.

Toores 50 cm lepp. Tel 520 3554.

Toores lepp ja kask. Tel 
5650 0514.

Toores lepp, vedu. Tel 5345 2279.

OST

Antiigi ost. Tel 5566 3939.

Ostan T-40 kasutatud tagarehvi. 
Tel 515 0285.

KOOLITUS

Soome tööohutuskaardikoolitus 
21. sept Pärnus. Hind 85 . OÜ 
Unigo Partners (koolitusluba nr 
6240HTM) tel 5661 4656, 
www.aktuaalkoolitus.ee.

TEADE

Müügil kasutatud riided Vaksali t 
11-a (endise apteegi ruumides).

KAOTATUD

Viljandis kaotatud sinise plastist 
võtmelipikuga võtmekimp ja tu-
mepunaste raamidega kitsad nä-
gemisprillid. Tel 5837 5582.

Mälestame endist kauaaegset 
töökaaslast

ANDO KEPPI
Avaldame sügavat kaastunnet le-

sele ja lastele peredega.
AS Rakvere Farmid 
(endine AS Ekseko)

Head naabrit

VAHUR KURNAUD

mälestavad perekonnad Rahnel, 
Loit ja Lend.

Lahkus
VAHUR KURNAU

4. IV 1956 — 13. IX 2013
Mälestab Abja vallavalitsus.

Ärasaatmine 20. septembril kell 13 
Abja kabelist Abja kalmistule.

Mälestame endist töökaaslast

ANDO KEPPI

ja avaldame kaastunnet omastele.

AS ESRO

Mälestame head sõpra

ANDO KEPPI

Siiras kaastunne omastele.

Meemo perega

Mälestame kauaaegset head sõp-
ra ja töökaaslast

ANDO KEPPI
Avaldame kaastunnet leinas 

lesele ja lastele.
Kalev, Rein ja Aavo

Avaldame kaastunnet Tiidule 
ema

HILJA JOASOO
kaotuse puhul.

Töökaaslased 
Dold Puidutööstusest

Südamlik kaastunne Tiidu pere-
le armsa memme

HILJA JOASOO
kaotuse puhul.

Asta ja Merike ning Margit, 
Serppo, Martti ja Marta peredega

Mälestame 

ANDO KEPPI

ja avaldame kaastunnet omastele.

Galina, Tamara, Silvia ja Mati

Mälestus sinust on helge ja hea.

TÕNU HAUGAS

18. IX 1953 — 11. X 2011

60. sünniaastapäeval mälestab 
perekond.

Sügav kaastunne Tiinale ja poe-
gadele peredega kalli

KALJO JÄRVESOO

kaotuse puhul.

Aldo perega

Lehte tellida või tellimust pikendada saate:

Tellimishinnad 1 kuuks:
Telli Sakala otsekorralduslepinguga!

TRAFOX EESTI OÜTRAFOX EESTI OÜ
pakub tootmise laienemise tõttu tööd 

transformaatorite 
valmistajatele

Töö kirjeldus
Tulevase töötaja ülesanded on transformaatorite valmistamine nii masinatega kui 
käsitsi. Tööprotsessi kuuluvad toodete jootmine, keevitamine, lakkimine, testimine 
ja pakendamine. Väljaõpe on kohapeal. Töö toimub eranditult kahes vahetuses.

Kandidaadilt ootame väga head füüsilist vormi, meeskonnatöö oskust, 
soovi omandada uusi kogemusi. Kasuks tulevad soome või inglise keele ja 
arvutikasutamise oskus.

Pakume tubast tööd, sõbralikku kollektiivi ja töö keerukusele vastavat tasu.

CV palume saata e-posti aadressil kristiina.kikas@trafox.fi või postiaadressil 
Trafox Eesti OÜ, Reinu tee 44, 71020 Viljandi.

Kallis

Olgu sul õnne, 
    olgu sul tervist, 
olgu sul kõike, 
    mis eluks on tarvis.

Eks  
 Hummulist

Palju õnne 
sünnipäevaks!

OÜ Delux pakub töömahu suurenemise tõttu tööd

OÜ DELUX on Soome kapitalil põhinev kodutekstiiliga tegelev ettevõte, mis annab tööd 210 inimesele. Meie peamine 
eesmärk on arendada funktsionaalseid tooteid, mis tagavad parima une. Toodangu põhiosa moodustavad voodikomplektid,

kõrge kvaliteediga padjad, tekid ja madratsid, millest 99% müüme välisturgudel.
DELUX areneb kiiresti ja prognoosid on paljulubavad. Meie turundusmeeskonna eesmärk on arendada uusi, 

innovaatilisi tooteid ja jõuda Euroopa tekstiilitootjate seas kõrgeimale kohale.

elux pa  su renOÜ DDeelluuxx pppaakkub töömahu suuurreenneemise tõttu tööd

 LIINITÖÖLISTELE  LIINITÖÖLISTELE  ÕMBLEJATELE  ÕMBLEJATELE   
 VAAKUMPAKKIJATELE  VAAKUMPAKKIJATELE   

Kandideerimiseks saata 
CV e-postiga kairit.luisk@delux.ee Tel  520 1264

Töö on kahes vahetuses.

Kauplus Tallinna t 58
E–R kl 8–17.30, L kl 10–14

Tel 433 3016,  433 8355, 523 8016

* Veo- ja sõiduauto, haagiste varuosad 

* Raadiosaatjad ja tehnoturukaubad

* Kinnitus- ja tõstevahendid, tööriistad

* Lahtised Lääne ja Vene õlid

* Määrdeained ja keemia

* L.Brador ja Björnkläderi tööriided

* Tulekustutite kontroll

V I L J A N D I

Kapri

AUTOASI

Sul on kodus midagi, mida sa enam ei kasuta,
aga ära visata ka ei raatsi...

Ajalehtedes Sakala, Järva Teataja, 
Virumaa Teataja, Pärnu Postimees 

ja Valgamaalane ilmub

kus kasutatud asjade müügikuulutuse 
tähemärgi hind on vaid 

1 sent ja pildi lisamine TASUTA!

Kuulutusi võetakse vastu E–R 9–17 
Sakala toimetuses Tartu tänav 8 I korrusel 

või e-posti aadressil kuulutused.sakala@ajaleht.ee. 
Info telefonil 433 0062.

erve Vil jandimaa loeb!

IGAL LAUPÄEVAL RUBRIIK
«KASUTATUD ASJAD»,

ÄRA MURETSE!
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Maaelu Edendamise Sihtasutus (MES) korraldab oma 
20. tegevusaasta puhul 4. oktoobril kell 13 Viljandis Sakala 
keskuses konverentsi „MES – 20 aastat Eesti maaelus“. 
Konverentsi ettekanded käsitlevad lisaks möödunud 20 aasta 
ülevaatele ka Eesti maaelu tulevikuvisiooni ning inimeste liikumisest 
tingitud muudatusi maapiirkonna ettevõtluses. Sõna saavad näiteks 
põllumajandusminister Helir-Valdor Seeder, majandusanalüütik Hardo 
Pajula ning Tartu ülikooli regionaalplaneerimise dotsent Garri Raagmaa. 

Ootame konverentsile kõiki, keda huvitab maamajandus ja selle tulevik. 
Konverents on tasuta. Osalemisest palume anda teada hiljemalt 
25. septembril e-posti aadressil mes@mes.ee või telefonil 648 4064.

4. oktoobril on Viljandis Sakala keskuses Tallinna t 5 
konverents „MES – 20 aastat Eesti maaelus“
12.30–13.00  Kogunemine ja tervituskohv
13.00–13.15  Konverentsi avamine – modereerib Toomas Kevvai,  
 põllumajandusministeeriumi toiduohutuse ning teaduse  
 ja arenduse asekantsler
13.15–13.30  Visioon Eesti põllumajanduse tulevikust –   
 Helir-Valdor Seeder, põllumajandusminister
13.30–13.50  Maaelu Edendamise Sihtasutus – 20 aastat   
 ettevõtluse toetamist – Raul Rosenberg, Maaelu  
 Edendamise Sihtasutuse juhatuse esimees
13.50–14.10  Maaettevõtlus statistikas – Andres Oopkaup,   
 statistikaameti peadirektor
14.10–14.30  Põllumajanduse tulevik Euroopa Liidus –   
 Peeter Seestrand, põllumajandusministeeriumi nõunik -  
 talituse direktor Eesti Vabariigi alalises esinduses  
 Euroopa Liidu juures
14.30–15.00  Kohvipaus
15.00–15.20  PõlluMAJANDUS, kriisi mõju põllumajandusele, EL-i  
 sisene konkurents – Hardo Pajula, majandusanalüütik 
15.20–15.40  XXI sajandi Eesti maaelu arengu võti on linnas –  
 Garri Raagmaa, Tartu ülikooli regionaalplaneerimise  
 dotsent
15.40–16.00  Maapiirkonnale pakutud võimalused    
 ja nende kasutamine kasusaaja pilgu läbi –   
 Meelis Mõttus, ettevõtja
16.00–16.20  Päeva kokkuvõte 

Otsime aktsiaseltsile

JUHATAJAT
(töökoht asub Viljandis)

TÖÖÜLESANDED:
 kontroll metsaraie üle
 metsamajanduslike tööde (kultuurid, valgustusraie) mahu 

määramine
 kasvava metsa müük (oksjonid, lepingud)
 bioloogilise vara üle arvestuse pidamine
 taotluste esitamine ELi ja siseriiklikele toetustele
 raamatupidamise korraldamine
 eelarve koostamine ja täitmise tagamine
 aruandluse korraldamine (kuu, kvartal, aasta)
 töötingimuste ja töötajate arengu suunamine

OOTUSED KANDIDAADILE:
 metsanduslik eriharidus
 töökogemus metsade haldamise korraldamisel
 tegevusvaldkonna õigusaktide tundmine
 hea suhtlusoskus
 hea töövõime, sealhulgas võime stabiilselt ja tulemuslikult 

töötada ka pingeolukorras
 kohusetunne, otsustus- ja vastutusvõime, sealhulgas suutlikkus 

võtta iseseisvalt vastu otsuseid oma ametikoha pädevuse piires
 võime näha ette otsuste tagajärgi ja nende eest vastutada

OMALT POOLT PAKUME:
 konkurentsivõimelist palka
 ametiautot
 arengut soodustavat keskkonda

CV ja motivatsioonikiri saata 30. septembriks aadressile 
metsamaahaldus@vestman.ee. 

.7725 305 aj 0756 334  linofelet baas tofnI
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Metsamaahalduse Aktsiaselts on erametskond, mis kuulub Vestman 
Grupi ettevõtete sõbralikku perre (www.vestman.ee). Erametskonna 

ülesanne on grupi metsakinnistute (18 000 ha) majandamine.

moos

 Laupäeval, 28. septembril kella 11–15
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Info tel 437 4280 (mõisa peahoone) või 509 1318 (Tiina Randaru).

Olustvere leivakoja juures telgis

HOIDISTE MESS.

Tule osalema, tule maitsma,
tule perega nautima!

Eesti juhtiv teki- ja padjatootja Baltic Fibres OÜ kutsub tööle!

Lääne-Virumaal Haljalas asuvas firmas töötab 70 inimest ja
selle müügikäive on 11 miljonit eurot aastas. 2013. aasta jooksul 

investeeritakse uude sisseseadesse ja masinatesse üle 1,5 miljoni euro.

Selle investeeringu tõttu pakume tööd

ELEKTRIKULE-AUTOMAATIKULE,
kelle ülesanne on tagada seadmete tõhusus

ja korrapärane hooldus.

CV saata e-posti aadressil info@balticfibres.ee.
Lisainfo telefonil 329 5683.

Nõudmised kandidaadile:
~  vähemalt keskeriharidus
~  elektriku või mehaaniku kutsetunnistus
~  arusaam elektri, automaatika ja mehaanika põhitõdedest
~  eesti keele valdamine nii kõnes kui kirjas ning 
     inglise keelest arusaamine
~  kohusetundlikkus, kiire õppimisvõime ja tulemustele 
     orienteeritud suhtumine
~  hea suhtlemisoskus ja soov töötada meeskonnas

Kasuks tulevad:
~  kokkupuude tootmismasinate remondi ja hooldusega
~  töökogemus mehaaniku või elektrikuna
~  kokkupuude tekstiilitööstusega

Ettevõte pakub:
~  konkurentsivõimelist kuupalka
~  osalus- ja vahetustasu
~  ühisüritusi
~  tasuta transporti tööle ja koju
~  tasuta töörõivaid ning moodsaid töövahendeid
~  põhjalikku väljaõpet ja toetavat meeskonda

Aastatel 1991–2013 Saarepeedi mail asunud
Saarepeedi valla a aloo äädvustamise kivi

avamine on 28. septembril kell 18
Saarepeedi rahvamaja juures

Oodatakse kõigi endiste ja praeguste valla töötajate
volikogu liikmete ning elanike osavõttu.

Aastatel 1991–2013 Saarepeedi mail asunud
Saarepeedi valla ajaloo jäädvustamise kivi

avamine on 28. septembril kell 18
Saarepeedi rahvamaja juures.

Oodatakse kõigi endiste ja praeguste valla töötajate,
volikogu liikmete ning elanike osavõttu. Info tel 528 0730.

Linna tantsustuudio ruumides Kaalu t 9.

VÕISTLUSTANTSUKLUBI
 LINAVÄSTRIK

ootab jätkuvalt uusi õpilasi
 alates 6. eluaastast

 teisipäeviti ja neljapäeviti kell 15.30

kasvava metsa raieõigust
metsakinnistuid 
metsamaterjali
Aru Metsagrupp OÜ
arumetsagrupp@gmail.com
+372 5649 6605
www.arumets.ee

OSTAME 
Tootsi Turvas ostab

kasvavat  ja tee äärde 
virnastatud võsa.

Tel 5646 1882 
jaak.raid@tootsiturvas.ee

Tel 526 9639 
kaimo.kivikas@tootsiturvas.ee


